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EL pRImER BUs gRATUïT 
A LA jAUmE I pREsTA jA 
sERVEI ALs EsTUDIAnTs
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Festes en honor a la patrona
L’alta participació i la seguretat són els aspectes destacats 
després de 10 dies d’activitat per la Mare de Déu de Gràcia

L’ABOnAmEnT CULTURAL 
pROgRAmA CInC OBREs 
pER AL DARRER TRImEsTRE

22EL V FòRUm nACIOnAL 
D’InnOVACIó ABORDA LA 
REspOnsABILITAT sOCIAL

16

El recurs, pioner a la Comunitat Valen-
ciana, ofereix 28 places que es posaran 
en funcionament quan siguen concer-
tades per la Conselleria d’Igualtat i Po-
lítiques Inclusives. pÀgInA 5

Fundació manantial obri 
la primera residència 
oberta de salut mental

El risc urbanístic «heretat» 
amenaça amb 51 milions
La xifra correspon a les reclamacions de propietaris 
als jutjats i en els expedients del Jurat d’Expropiació

D’aquesta quantitat, quatre milions ja són ferms i els 
afectats reclamen que es faça efectiu el pagament

Esports enceta 
nova temporada 
amb 6.000 socis

Les instal·lacions, després de 
les accions de millora realitza-
des durant l’estiu, ja han obert 
tots els serveis als inscrits que 
aquest nou curs superen en 
500 als de l’any passat.

U

El consistori obté 
l’actualització dels 
valors cadastrals

El 2018 s’aplicarà un coefi-
cient d’actualització determi-
nat pel Govern a l’espera que 
la Direcció General del Cadas-
tre done resposta a la petició 
de revisió definitiva. 

U

El carril bici al 
Termet suma una 
innovació local

L’objectiu de l’actuació al 
llarg del recorregut ha estat 
la millora de la senyalització 
i seguretat amb nous pilons 
més resistents i amb major vi-
sibilitat nocturna.

U



tema del mes

Els 51 milions són 
per reclamacions als 
jutjats (20 milions) i per 
expedients del Jurat 
d’Expropiació (altres 31)

U

El risc urbanístic «heretat» del PP 
amenaça amb 51 milions d’euros
D’aquesta quantitat, quatre milions ja són ferms, per la qual cosa els afectats ja han iniciat la reclamació per al seu cobrament

Els conflictes urbanístics 
oberts en aquests moments 
contra l’Ajuntament i de-
rivats d’anteriors governs 

municipals suposen un risc per 
a la ciutat de 51 milions d’euros. 
Així ho ha explicat l’alcalde, Jo-
sé Benlloch, després d’anunciar 
que, d’aquesta quantitat, quatre 
milions ja són ferms, per la qual 
cosa estan sent reclamats pels 
afectats per al seu cobrament. 

«Aquests  quatre  mil ions 
d’euros ja no són discutibles; 
hi ha una resolució del Jurat 
d’Expropiació que, tot i donar la 
raó a l’Ajuntament en la valora-
ció dels terrenys per sota del que 
reclamaven els propietaris, diu 
que cal pagar aquesta quantitat. 
Però no podem permetre que 
la gestió urbanística del Partit 
Popular provoque la fallida del 
consistori; per això plantejarem 
una negociació amb els pro-
pietaris per a tractar de saldar 
aquest deute en part amb diners 
i en part amb drets urbanístics», 
valora l’alcalde.

INFORME D’INTERVENCIÓ
El risc de 51 milions, que figura 
en l’informe remés per la Inter-
venció Municipal al Govern, co-
rrespon tant a les reclamacions 
de propietaris que han acudit 
als jutjats per a defensar els seus 
drets (20 milions) com als expe-
dients que han arribat al Jurat 
d’Expropiació de Castelló, que 
ascendeixen a 31.852.125 euros. 
D’aquesta quantitat, un total 
de 12 milions corresponen a 
12 reclamacions de propietaris 
que els tècnics municipals van 
rebaixar a 4 milions, després 
de valorar els terrenys tenint 
en compte que «un euro de hui 
dia no val el mateix que fa sis 
anys». 

«El Jurat d’Expropiació ens 
ha donat la raó, per la qual cosa 
aquests quatre milions no són 
discutibles, tot i que els propie-
taris encara podrien recórrer als 
jutjats», agrega l’alcalde, que ad-
verteix que molts dels afectats 
estan reclamant ja el pagament 
immediat. «Els 19 milions res-
tants aniran resolent-se, però, si 
apliquem el mateix criteri que 
en aquests casos, calculem que 
podem arribar a la xifra de 12 
milions d’euros ferms en resolu-
cions del Jurat d’Expropiació», 
adverteix. 

«Des que aquest equip de go-
vern va arribar a l’Ajuntament 
el 2011 vam tenir molt clar que 
pagarem l’herència del PP, però 

El jardí de Jaume I és un dels punts del conflicte urbanísitic que més preocupa dins de l’informe remés per la Intervenció Municipal amb els diferents casos.

Una solució seria passar a residencials terrenys propers a la carretera d’Onda. 

poder concórrer a programes 
d’ocupació o ajudes europees. 

«Malgrat haver pagat ja 30 mi-
lions en herència del PP, del prés-
tec de 20 milions que va subs-
criure -però no va pagar- l’últim 
executiu popular, hem aconse-
guit reduir l’endeutament del 
75% que vam trobar el 2011 al 
50,3% actual. Però no podem 
permetre que la gran mentida 
de l’urbanisme del PP, amb un

devem i portar endavant el pro-
jecte de ciutat i el Vila-real del 
futur», argumenta Benlloch.

A m b  a q u e s t  o b j e c t i u , 
l’executiu municipal treballa 
en la cerca de fórmules que 
permeten esmorteir l’impacte 
de «l’herència del PP», evitant 
la «ruïna» del consistori, i aug-
mentar l’endeutament muni-
cipal que, adverteix Benlloch, 
si es produeix suposaria no 

L’alcalde de la ciutat, José Benlloch, va explicar la situació actual.

també que la nostra obligació és 
defensar els interessos de Vila-
real amb absoluta sensibilitat 
als drets dels propietaris afec-
tats per la gran estafa que va 
suposar l’urbanisme del Partit 
Popular», diu l’alcalde. 

EQUILIBRI
«La nostra obligació és, i així ho 
hem fet durant aquests anys, cer-
car l’equilibri entre pagar el que 
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Vila-real fictici per a 200.000 
persones, hipoteque el futur 
de la ciutat i provoque la falli-
da de l’Ajuntament», denuncia 
l’alcalde. 

«Hem de cercar solucions mix-
tes, de manera que part d’aquest 
deute puga saldar-se en drets ur-
banístics en espais que regenera-
rem, perquè fer front a aquests 
51 milions d’euros derivats de la 
gestió urbanística del PP ens por-
taria a una situació de col·lapse», 
indica el màxim responsable de 
la localitat. 

«Però per a poder asseure’ns 
a negociar, primer hem de 
comptar amb l’instrument ur-
banístic que ens permeta arribar 
a acords amb els propietaris. Es-
tem treballant per a fer-ho possi-
ble i garantir el model de ciutat 
d’oportunitats i per a les perso-
nes, que avança i paga el que deu 
però sense deixar de mirar mai al 
futur», conclou Benlloch.

MÉS DADES

«Durant el mandat del PP es 
van fer ocupacions directes, sen-
se negociar, passant per sobre de 
les persones, com va ocórrer amb 
el PAI Madrigal o el de la carrete-
ra d’Onda, entre d’altres», lamen-
ten des de l’equip de govern. En 
aquest sentit, denuncien que «des 
del 2011 hem pagat 16 milions 
en sentències urbanístiques, dels 
quals una part han sigut per sobre-
cost, és a dir, per la diferència entre 
la valoració del PP al seu moment 
dels terrenys i el que determina la 
justícia després que els afectats, 
en el seu dret, hagen denunciat». 
«Ho hem patit, ho seguim patint i 
no descartem seguir rebent aquest 
tipus de colps fruit dels empastres 
del PP», manifesten els actuals res-
ponsables municipals, que asse-
guren que «per culpa d’aquestes 
sentències, el pressupost anual es 
veu afectat».

L’equip de govern actual ha 
hagut d’intervenir en diferents si-
tuacions urbanístiques per a «in-
tentar negociar perquè la solució 
siga el menys dràstica possible i, 
sobretot, que no torne a esquitar 
ni a perjudicar els veïns». Han estat 
casos com el jardí del Botànic Cal-
duch o el de Jaume I, el molí de la 
Vila; els terrenys de l’Escola Oficial 
d’Idiomes; el solar del col·legi José 
Soriano, o l’eixida cap a Castelló 
per l’avinguda de França. «Bombes 
urbanístiques fruit de la irrespon-
sabilitat d’uns pocs, que agafaven 
terrenys i passaven per damunt 
dels drets dels ciutadans, deixant 
literalment abandonats els pro-
pietaris. Ja vam advertir al seu dia 
que aquesta forma d’actuar porta-
ria problemes i ara paguem entre 
tots» denuncien des de l’equip de 
govern. «Si el PP no haguera pas-
sat mai per la ciutat ara mateix no 
hauríem d’haver pres la decisió de 
retornar l’IBI a valors del 2011, co-
sa que hem fet amb transparència 
i amb dolor», apunten els actuals 
responsables municipals.

U

U

Altres efectes 
urbanístics

Sentència per un 
immoble hiStòric a la 
localitat, el molí  de la Vila

U El consistori va contractar un préstec 
el 2015 per a fer front, entre altres, al 
pagament de 760.000 euros del molí 
de la Vila. L’Ajuntament va abonar un 
total  de 900.000 euros

pagament de 4,5 milionS 
en expropiacionS de la 
ronda a 230 famílieS

U L’actual equip de govern va efectuar 
el pagament de 4,5 milions d’euros en 
expropiacions a 230 famílies a les quals 
el PP no havia pagat. La Generalitat 
treballa per a realitzar el vial.

negociacionS per a 
mantenir l’úS públic del 
jardí del botànic calduch

U U n a  s e n t è n c i a  c o n d e m n a v a  
l’Ajuntament a tornar al propietari els 
terrenys on es va fer el jardí del Botànic 
Calduch, ocupats directament pel PP. 
Es negocia per a no abonar 6 milions.

1,3 milionS pelS terrenyS 
per a una eoi que, finalment, 
no eS Va conStruir

U La ciutat ha abonat vora 1,3 milions 
pel solar de 9.500 m2 del camí de 
Miralcamp. El PP va expropiar les terres 
per 105.000 euros per a cedir-les a la 
Generalitat per a edificar l’EOI.

SobrecoStoS al pai 
madrigal ValoratS en méS de 
2,5 milionS d’euroS

U Els procediments del PAI Madrigal, 
iniciats en l ’etapa del PP,  «han 
multiplicat per dos i per tres el valor 
inicial de les expropiacions, amb més de 
2,5 milions d’euros de sobrecostos»

condemnen a pagar 1,1 
milionS a un propietari pelS 
terrenyS del joSé Soriano

U La Justícia també va donar la ráo al 
tercer dels titulars de la parcel·la on 
es va edificar el col·legi José Soriano, 
ocupada directament l’any 2009 pel 
PP. La xifra fixada era d’1,1 milions.
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Benlloch reordena l’equip de govern per 
a reforçar el projecte global de ciutat
El nou organigrama incorpora una coordinació general d’Alcaldia que pretén guanyar en eficàcia i apareixen altres àrees noves

L ’alcalde, José Benlloch, ha 
reordenat diverses àrees 
municipals, per a reforçar 
l’equip de govern davant 

els «reptes del futur» als quals 
s’enfronta la ciutat de cara a 
consolidar el projecte global del 
Vila-real del 2030. 

Benlloch, que va comparéixer 
amb el portaveu de Compromís i 
nou primer tinent d’alcalde, Xa-
vier Ochando, ha desgranat els 
principals canvis de l’organigrama 
municipal, en el qual ascendeix 
també la segona tinent d’alcalde, 
Silvia Gómez, que assumeix una 
nova àrea de coordinació general 
d’Alcaldia. Sobre aquestes dues 
figures bascula el projecte global 
de govern i de ciutat.

Aquest és un dels principals 

punts de la remodelació de go-
vern ideada per Benlloc, que arri-
ba després de la pèrdua de Pasqual 
Batalla i la incorporació al Ple de 
Santiago Cortells al grup de Com-
promís. «Una situació que mai 
ens hauria agradat haver de viure 
i que ens porta ara a aquesta rees-
tructuració de competències, que 
ens permetrà enfocar el que que-
da de mandat amb un equip rear-
mat i centrat en les prioritats del 
futur, amb quatre grans línies de 
govern, que són les nostres quatre 
marques: innovació, transferència 
de coneixement, educació i esport 
i salut», han comentat. 

Amb aquest objectiu, el nou 
organigrama incorpora una co-
ordinació general d’Alcaldia, que 
pretén guanyar en eficàcia i en 

Santiago Cortells Rodríguez
Normalització Lingüística
Tradicions

Gemma Gil Tellols
Participació Ciutadana
Joventut

Diego Vila Reina
Proximitat
Turisme i Congressos

Anna Vicens Vicent
Inclusió Social
Administració Local

Mª Carmen Pesudo Cantavella
Recursos Humans

Álvaro Escorihuela Claramonte
Cooperació i Integració
Serveis Socials

Eduardo Pérez Arribas
Cultura 
Educació

Mónica Mañas Marín
Innovació
Noves Tecnologies

Josep Pasqual Sancho Rubert
8é Tinent d’alcalde 
Agricultura, Medi Ambient

Rosario Royo Navarro
7a Tinent d’alcalde 
U. Popular, Igualtat, Família, Termet

Javier Serralvo Guarque
6é Tinent d’alcalde
Festes, Esports i Salut

Francisco Valverde Fortes
5é Tinent d’alcalde 
Serveis Públics i Comunicació

Sabina Escrig Monzó
4a Tinent d’alcalde
Hisenda

Emilio M. Obiol Menero
3r Tinent d’alcalde
Territori I Mobilitat Urbana

Silvia Gómez Rey
2a Tinent i coordinadora d’Alcaldia
Sanitat, Policia, Rel. Institucionals

Xavier Ochando Manzanet
1r Tinent d’alcalde
Economia

José Benlloch Fernández
Alcalde

i Cultura de Pau, que dirigeix Ro-
sario Royo.

La primera tinència d’Alcaldia 
l’assumeix el titular d’Economia, 
Xavier Ochando, mentre que la 
vuitena passa a Josep Pasqual San-
cho. Silvia Gómez assumeix les 
àrees de Relacions Institucionals 
i Seguretat Ciutadana, mentre 
que Esports i Salut està en mans 
de Javier Serralvo. Per la seua ban-
da, la Regidoria de Turisme passa 
a Diego A. Vila, que manté tam-
bé l’àrea de Congressos. En el cas 
d’Ochando, el departament de Jo-
ventut va a mans de l’edil de Par-
ticipació, Gemma Gil. 

La remodelació de govern afec-
ta també a l’àrea d’Educació, que 
assumeix Eduardo Pérez; Admi-
nistració Local, que passa a Anna 

Vicens, i Normalització Lingüísti-
ca i Tradicions, que ocupa Santia-
go Cortells.

«Quan vam assumir el govern 
el 2015, més del 50% dels regi-
dors no tenien experiència i per 
això vam crear la figura de l’edil 
col·laborador. Ara, dos anys des-
prés, estan preparats per a assu-
mir competències», indica Ben-
lloch. 

Aquest és, de fet, un dels argu-
ments principals que subjauen a 
la remodelació. El reforç a la visió 
de conjunt i una major implica-
ció dels 17 regidors en els eixos 
de govern són unes altres de les 
qüestions que han pesat en la re-
estructuració que manté el pacte 
de govern que van signar el PSPV-
PSOE i Compromis.

L’equip de govern es 
rearma per a afrontar 
el final de mandat 
prioritzant les diferents 
marques de ciutat

U

AJUNTAMENT DE 
VILA-REAL

la implantació d’una acció coor-
dinada i transversal en totes les 
àrees, reforçant el projecte global 
de ciutat. 

Es creen també les àrees de 
Mobilitat Urbana, que assumeix 
Emilio M. Obiol, i de Convivència 
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Las instalaciones se inauguraron durante la semana de fiestas de septiembre y se habilitan dos pisos supervisados.

Vila-real inaugura la primera residencia 
comunitaria abierta de salud mental
Fundación Manantial asume el primer centro de estas características en la Comunidad que ofrece 28 plazas

Fundación Manantial, una 
de las principales enti-
dades de referencia en la 
atención sociosanitaria de 

la salud mental en España, ha in-
augurado en Vila-real la primera 
residencia abierta para personas 
con problemas de salud mental 
en la Comunidad. El alcalde, José 
Benlloch, ha acompañado al pre-
sidente de Manantial, Francisco 
Sardina, y al presidente de la 
Fundación Caixa Rural Vila-real, 
Enric Portalés, en la apertura de 
este nuevo recurso, que se ubica 
en las instalaciones de la residen-
cia Santa Ana, cedida por esta úl-
tima entidad para su uso como 
centro de atención e inserción 
de personas con enfermedades 
mentales.

La residencia se complementa 
con dos viviendas supervisadas 
vinculadas, una en Castellón y 
otra junto a las nuevas instalacio-
nes en Vila-real. Los tres centros 
surgen para fomentar la recupera-
ción, la autonomía y la inclusión 
de las personas con problemas de 
salud mental y contarán con 30 
trabajadores especializados, entre 

los que se encuentran psicólogos, 
trabajadores sociales, educadores, 
terapeutas ocupacionales y auxi-
liares técnicos sanitarios.

«La colaboración entre entida-
des y con las instituciones pú-
blicas es fundamental para el 

progreso de nuestras sociedades, 
como lo es también poder poner 
a la disposición de la ciudadanía 
nuevos recursos que nos permi-
tan algo tan básico pero tan im-
portante como es cuidar mejor 
de los nuestros», argumenta el 

primer edil de la ciudad.
«Esta residencia coloca de nue-

vo a Vila-real como referente en 
la atención sociosanitaria en la 
Comunidad, en un proyecto de 
gran calado social que parte de 
un compromiso que comparti-

mos plenamente: que todas las 
personas, sean cuales sean sus 
condiciones, puedan desarrollar 
su propio proyecto de vida con la 
mayor autonomía posible», agre-
ga Benlloch. 

En la misma línea, Sardina 
destaca la buena sintonía con el 
consistorio y la necesidad de po-
ner en marcha nuevas acciones 
y recursos para la atención a la 
salud mental. «La residencia se 
pondrá en marcha tan pronto 
como sus plazas sean concerta-
das por la Conselleria de Igual-
dad y Políticas Inclusivas, ya que 
el modelo de nuestra entidad es 
que el 100% de las plazas tengan 
carácter público», avanza el res-
ponsable de Manantial.

DIVERSOS RECURSOS
La residencia ofrecerá 28 plazas, 
distribuidas en 12 habitaciones 
sencillas, seis dobles y dos adap-
tadas para personas con diversi-
dad funcional mental y física. Las 
viviendas supervisadas contarán 
con un total de 13 plazas, por lo 
que se ponen a disposición de la 
Conselleria de Igualdad y Políti-
cas Inclusivas 41 plazas residen-
ciales.

El presidente de la Fundación 
Caixa Rural Vila-real destaca que 
la apertura de la residencia re-
presenta un «hito histórico» pa-
ra la entidad. 

La secretaria autonómica de 
Servicios Sociales, Helena Ferran-
do, visitó las instalaciones ya que 
la concertación de las plazas de-
pende la Generalitat. 

Vila-real tendrá un lavadero atendido 
por personas con diversidad funcional

Una docena de personas con 
diversidad funcional ha inicia-
do la formación para trabajar 
en un nuevo lavadero de coches 
que proyecta el Centro Especial 
de Empleo (CEE) Dinserta –de la 
Fundació Caixa Rural-, con la co-
laboración de la Cooperativa Ca-
tólico Agraria y de la Concejalía 
de Economía. 

El centro de negocios Efecte 
Vila-real ha acogido las sesiones 
teóricas del curso, una realidad 
gracias a la cooperación entre las 
tres entidades, donde el Ayunta-
miento ofrece su apoyo en la for-
mación de los alumnos, mientras 
la Cooperativa cede sus instala- Ochando visitó la primera de las sesiones formativas en el centro Efecte.

ciones para la puesta en marcha 
del nuevo espacio de limpieza de 
vehículos, que se espera que abra 
sus puertas en octubre. 

El concejal de Economía, Xa-
vier Ochando, asistió a la pri-
mera sesión acompañado por el 
director de Dinserta, José Miguel 
Albornoz; el director general de 
Caixa Rural Vila-real, Manuel Cu-
bertorer, y el director de la Coo-
perativa Católico Agraria, Sergio 
Fuster, así como por el profesor 
que impartirá las clases, para 
dar la bienvenida a los alumnos, 
a quienes ha animado a aprove-
char esta oportunidad. 

Asimismo, Ochando ha desta-

cado que «el Ayuntamiento tiene 
un compromiso con las personas 
con diversidad funcional” y ha 
asegurado que “el tándem for-
mado con el Dinserta CEE tiene 
un largo recorrido que empieza 
hoy», al tiempo que anuncia que 
«próximamente se ofrecerá tam-
bién formación homologada por 
el Servef». 

Esta es la primera acción for-
mativa dentro de una serie de 
actuaciones programadas especí-
ficamente para personas con di-
versidad funcional. En este caso, 
el objetivo es capacitar técnica-
mente a los futuros trabajadores 
para cubrir los puestos.

MEDITERRÁNEO



Especial 

La tornada de la Mare de Déu a l’ermita va marcar el darrer diumenge de les festes de setembre, tot i que l’activitat va seguir després amb el concert del Dúo Dinámico i el llançament  del castell de focs.

Vila-real acomiada unes festes marcades 
per l’alta participació i la seguretat
L’Ajuntament incidirà de manera important en matèria de civisme de cara als propers festejos per a reduir els comportaments «poc socials»

Vila-real va tancar les festes 
en honor a la Mare de Déu 
de Gràcia amb l’alta parti-
cipació i la seguretat com 

a tònica predominant. La bona 
acollida de les actuacions musi-
cals i de la resta d’esdeveniments 
multitudinaris va ser un altre fet 
destacat del balanç dels festejos 
realitzat pel regidor de Festes, Ja-
vier Serralvo; el president de la 
Junta de Festes, José Pascual Colás, 
i l’intendent en cap de la Policia 
Local, José Ramón Nieto.

«De totes les festes que acabem 
d’acomiadar, destaca sobretot el 
gran treball realitzat abans, du-
rant i després dels festejos per tot 
l’equip de la Junta de Festes, la Co-
missió de Penyes, els cossos i forces 
de seguretat, Serveis Públics i tots 
els departaments de l’Ajuntament 
implicats a garantir que anara bé, 
especialment la logística i la segu-
retat», assenyala Serralvo, que  con-
sidera que les festes han complit el 
seu principal objectiu: la participa-
ció. En particular, destaca l’elevada 
afluència a actes com el concurs de 
paelles, el tombet de bou, els empe-
drats, el sopar de veïns o el de pen-
yes, a més de la xulla. 

INCIDÈNCIES
En l’apartat d’incidències, Serralvo 
destaca la «normalitat» en el desen-
volupament dels festejos. Les dades 
aportades per l’intendent en cap 
de la Policia Local avalen aquesta 
conclusió: enguany s’han docu-

mentat 63 queixes per molèsties 
-enfront de les 69 de fa un any- i, 
finalment, s’han interposat quatre 
denúncies a penyes per embrutar 
la via pública, sis per molestar el 
veïnat i una més per no donar-se 
d’alta en el registre de penyes. Res-
pecte a això, el regidor de Festes 
ha demanat disculpes als veïns per 
les molèsties «habituals en aquests 
dies, i més tenint en compte que hi 
ha registrades 461 penyes».

Durant les festes s’han realitzat 

també controls d’alcohol i dro-
gues, que van concloure amb cinc 
denúncies de caràcter administra-
tiu i tres més per drogues. Quant a 
incidents, només s’ha tingut cons-
tància d’una baralla que va finali-
tzar amb un ferit lleu i tres ferits 
en els actes taurins: un jove de 19 
anys de Castelló amb una contu-
sió al genoll, un vila-realenc de 20 
anys amb una cornada a l’escrot i 
un castellonenc de 24 anys amb 
una puntada a la cama.

L’Ajuntament incidirà de ma-
nera important en matèria de ci-
visme de cara a les properes festes 
de Sant Pasqual, amb l’objectiu de 
reduir els comportaments «poc so-
cials» que sorgeixen durant aquest 
tipus de festejos i que, de nou, 
s’han constatat en els de la Mare 
de Déu de Gràcia.

Així doncs, Serralvo ha anun-
ciat que s’impulsaran campanyes 
de sensibilització en aquest sen-
tit, que es faran arribar a tots els 

casals inscrits amb l’objectiu de 
fomentar una sèrie de preceptes 
perquè es complisquen les de con-
vivència.

«La Policia Local pren actes per 
comportaments incívics, però no 
pot haver-hi un agent darrere de 
cada persona que ix al carrer amb 
motiu de les festes patronals», va 
indicar Serralvo, que va insistir 
que «sí que hi ha denúncies impo-
sades per deixar bruta la via públi-
ca o per orinar-hi». 

Durant la nit del dilluns de festes milers de vila-realencs, penyistes o no, van eixir als carrers de la ciutat per a gaudir de la tradicional xulla amb amics i familiars.
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centenars de persones 
p u g e n  a l  c a m pa n a r  d e 
l’església arxiprestal

U La popular pujada al campa-
nar de l’església Major, amb la 
participació de reina i dames, 
va tenir molt bona acollida.

un correfoc ompli de 
llum, pirotècnia i música el 
centre de la localitat

U Un espectacle de llum i piro-
tècnia a càrrec d’Animarts va 
ocupar la plaça Major i va pas-
sar pels carrers més cèntrics.

Especial festes en honor a la Mare de Déu de Gràcia

el tombet de bou torna a 
ser un dels actes més exitosos 
de la comissió de penyes

U El tombet de bou va tornar a ser 
l’acte gastronòmic més multitu-
dinari dels que organitza la Co-
missió de Festes durant els feste-

jos. Més de 3.000 penyistes de to-
tes les edats van gaudir d’aquest 
plat i de l’orquestra posterior a 
l’aparcament de l’accés sud.

vila-real ret honors a la 
patrona amb la tradicional 
missa i posterior processó

U La ciutat va retre homenatge a 
la patrona amb la missa solemne 
a l’església Arxiprestal, seguida 
per la tradicional processó. La 

imatge de la patrona va recórrer, 
a coll dels seus portadors, la zona 
centre acompanyada per autori-
tats, ens festius i veïns.

més de 2.000 persones 
ocupen l’avinguda de la murà 
en el concurs de paelles

U El concurs de paelles i dinar 
de penyes va reunir més de 2.000 
persones. La Fusta, La Xisclà i Xa-
farrates van ser les millors.
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OCTUBRE DEL 2017 7



recepció oficial per a retre 
homenatge a les reines de les 
festes de la història local

U L’Ajuntament va retre homenatge a les dones que han sigut 
reines de les festes des que l’any 1947 es va triar Carmen 
Rochera Saera com la primera reina de Vila-real. L’alcalde, 
José Benlloch; la reina actual, Verónica Fortuño, i el regidor de 
Festes, Javier Serralvo, han presidit l’acte de recepció oficial.

el cicle d’orgue porta 
dues actuacions de destacats 
músics a l’església major

U L’orgue barroc de l’església Arxiprestal de Vila-real, datat del 
1724, va sonar durant els festejos dins del I Cicle d’orgue 
patrocinat per la Regidoria de Cultura, per al qual es van 
programar dues actuacions a càrrec de reconeguts organistes 
com Augusto Belau, Ismael Villanueva i Esther Ciudad.

les propostes de moda per a 
la propera temporada atrauen 
públic de totes les edats

U La moda amb segell local també va ser protagonista amb la 
desfilada a la plaça Major, Vine a la moda de Vila-real, amb 
la col·laboració d’una quinzena d’establiments de moda, 
complements i estètica que van mostrar les tendències per a 
la nova temporada per a xiquets i xiquetes, homes i dones.

ac u d i m v i s i b i l i t z a e l s 
problemes d’accessibilitat que 
hi ha a l’entorn urbà

U Acudim va celebrar una campanya de sensibilització i 
mentalització al medi urbà, «Envelliment actiu i diversitat 
funcional», per a conscienciar la ciutadania de les dificultats 
que troben les persones amb mobilitat reduïda a l’entorn urbà i 
sobre la importància de fer de Vila-real una ciutat accessible.

una paella monumental i 
ball per a celebrar la festa 
de la tercera edat

U La gent gran va gaudir del seu dia amb la festa de la tercera edat 
al Centre de Congressos, Fires i Trobades. La reina i les dames, 
juntament amb l’alcalde, José Benlloch, i el regidor de Festes, 
Javier Serralvo, van ajudar a repartir la paella monumental, 
preparada pel xef Becerra per a uns 1.500 comensals.

el raval i sedeiro apropen 
una mostra del folklore més 
genuí de les seues zones

U El Grup de Danses El Raval i el Grup de Ball Tradicional Sedeiro 
(Zamora) van portar a l’escenari de la plaça Major una mostra 
del folklore popular més genuí de les zones respectives. La 
Mostra de folklore, organitzada pel Raval, va estar precedida 
per una cercavila des del carrer de Bayarri fins a la plaça Major.
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més de 2.000 assistents 
a l’xi sopar de germanor de 
veïns i veïnes a la murà

U El XI Sopar de germanor per a veïns i veïnes va convocar 
prop de 2.000 persones a l’avinguda de la Murà, en una 
cita multitudinària que es consolida un any més en la 
programació de festes de la ciutat. L’organització va ser a 
càrrec de Participació Ciutadana i la Junta de Festes.

la trobada de xiuladors 
recorda la figura de pasqual 
batalla llorens

U La III Trobada de xiuladors de reclam bucal, organitzada per la 
Regidoria de Tradicions a la rotonda del parany de l’avinguda 
d’Europa, va retre homenatge a la memòria del primer tinent 
d’alcalde, Pasqual Batalla Llorens. Més de mig centenar de 
persones van participar en la jornada.

les penyes reciclen més de 
1.200 quilos de vidre dins de 
‘#lamillorvidrepenya’

U Les festes van ser una mica més sostenibles gràcies a la 
col·laboració de les penyes, que van reciclar 1.242,2 quilos de 
vidre dins de la campanya #LaMillorVidrePenya, una iniciativa 
de la Regidoria d’Agricultura, Medi Ambient i Canvi Climàtic i 
Ecovidrio, amb la Junta de Festes i la Comissió de Penyes.

l a c ampanya solidària 
recull aliments per a l’entitat 
smara vila-real

U El darrer divendres de festes va tenir lloc la tradicional donació 
d’aliments solidaris que, en aquesta ocasió, es van destinar 
a la tasca de l’entitat Smara Vila-real. Als porxes de la plaça 
de la Vila es van apropar veïns, regidors i també les màximes 
representants de les festes a fer les seues aportacions.

la nit de disfresses del 
darrer divendres trau l’enginy i 
el millor humor dels penyistes

U Flamencs, romans, vespes, troglodites... es van reunir a la 
plaça Major per a participar en el macrosopar de disfresses 
organitzat per la Comissió de Penyes per al darrer divendres 
de festa. Una discomòbil va fer que la festa, especialment la 
dels més joves, continuara fins a la matinada.

reina i dames no es perden 
el tobogan summer splash 
instal·lat al termet

U La reina i les dames de la ciutat no es van voler perdre una de 
les activitats més refrescants de les festes: el tobogan aquàtic 
Summer Splash, que es va instal·lar al paratge del Termet el 
darrer diumenge de festes i al qual calia acudir amb flotador 
per a gaudir amb garanties de l’atracció. 
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La exposición ‘Paisatges turístis 
valencians, valuosos i valorats’ 
cuenta con fotografías, audiovi-
suales, pantallas táctiles, maque-
tas… Instrumentos mediante los 
que se pretende reivindicar la 
importancia del paisaje, no solo 
como imagen estática, sino como 
territorio vivido, con todas las ex-
periencias que ello conlleva.

La Universitat de València y la 
Agencia Valenciana de Turismo 
presentan esta exposición única 
y novedosa que ofrece al visitan-
te la posibilidad de participar en 
un análisis aproximado del pai-
saje de la Comunitat Valenciana, 
además de poder transportarse 
a las distintas tipologías de pai-
saje que componen el territorio 
valenciano. 

La exposición de la Universitat de València y la Agencia Valenciana de Turismo propone un turismo experiencial.

La muestra  ‘Paisatges turístics 
valencians, valuosos i valorats’ 
llega al Museu de Ciències

La exposición pretende, ade-
más, dar una visión de la diver-
sidad del paisaje valenciano y de 
cómo este recurso turístico tradi-
cional en la Comunitat Valencia-
na puede y debe cuidarse como 
fuente de riqueza económica, so-
cial y cultural.

CUATRO ÁMBITOS
La muestra se divide en 4 ámbi-
tos. En el primero se realiza una 
aproximación a la definición de 
paisaje mediante una Sandbox y 
mapas interactivos que pretenden 
hacer reflexionar al visitante acer-
ca de lo que entiende por turismo 
y paisaje. En el segundo espacio, a 
través de una proyección de gran 
formato, se analizan los valores pa-
trimoniales territoriales que dotan 

de carácter a un paisaje, como su 
patrimonio material e inmaterial, 
natural, economía, etc. 

La tercera parte de la muestra 
se centra en la definición de pai-
saje más allá de la fotografía: un 
paisaje de experiencias, para ser 

vivido, donde las sensaciones son 
las protagonistas. En esta sección 
el visitante puede interactuar con 
pantallas táctiles, fotografías, fi-
chas, audiovisuales, juegos, ma-
quetas en 3D, réplicas de piezas 
arqueológicas, etc.  El cuarto y úl-

timo ámbito tiene como objetivo 
contar el ‘hacia dónde queremos 
ir’, busca conducir al público ha-
cia un turismo donde la clave sea 
la vivencia, escapar de la imagen 
fija, y experimentar la realidad 
del paisaje.

Publirreportaje

Una innovación local permite la 
mejora del carril bici al Termet
Una empresa de Vila-real diseña unos bolardos de mayor resistencia y visibilidad 

La modificación de estos elementos es una de las acciones incluídas en el Plan de mejora continua del Termet.

E l Ayuntamiento ha ejecu-
tadouna de las medidas 
anunciadas por el alcal-
de, José Benlloch, dentro 

del Plan de mejora continua del 
Termet, como es la instalación 
de nuevos bolardos en todo el 
carril bici. De este modo, el vial, 
que une el casco urbano con el 
paraje natural y con un recorri-
do de dos kilómetros, cuenta ya 
con los nuevos elementos, más 
resistentes y que ofrecen mayor 
visibilidad nocturna, mejorando 
así la señalización y seguridad 
del carril. 

La empresa local Ultraprotek 
ha sido la encargada de diseñar 
las innovadoras balizas, elabora-

das con resinas plásticas, de co-
lor amarillo, que ofrecen gran 
visibilidad y que cuentan con el 
escudo de la ciudad impreso en 
el lateral como principal distin-
tivo. «Los anteriores bolardos se 
rompían y doblaban con mucha 
facilidad, sin embargo, a la hora 
de buscar otros más rígidos pa-
ra sustituirlos, encontrábamos 
que no eran compatibles estéti-
camente con el entorno», explica 
el concejal de Servicios Públicos, 
Francisco Valverde. 

«Gracias a esta innovación, a 
cargo de una empresa local, te-
nemos nuevos elementos separa-
dores que aúnan características 
como la resistencia y la estética 

y que además están homologa-
dos», señala. Con esta actuación 
«se reduce tanto el coste material 
de sustitución de los sistemas an-
teriores como el de trabajo de los 
operarios», explica el edil y aña-
de que «la creación de este nove-
doso material ideado y fabricado 
en Vila-real pone de manifiesto el 
trabajo del Ayuntamiento y las 
empresas locales, que cada día 
realizan un importante esfuerzo 
por seguir llevando el nombre de 
la ciudad bien lejos». 

Esta es una de las propuestas 
que se integran en el Plan de me-
jora continua del Termet para 
dar cobertura a todas las necesi-
dades del paraje.

Servicios Sociales suma 
nueve técnicos para lanzar 
un programa de inserción 

Los nueve profesionales que 
implementarán en Vila-real el 
programa Itinerarios de inser-
ción sociolaboral se han incor-
porado al trabajo en el departa-
mento de Servicios Sociales. El 
concejal del área, Álvaro Esco-
rihuela, y el edil de Economía, 
Xavier Ochando, han dado la 
bienvenida a los nuevos técni-
cos municipales, beneficiarios 
de la ayuda de 150.000 euros 
concedida por la Generalitat 
Valenciana para hacer posible 
la iniciativa.

En concreto, las áreas de 
Economía y Servicios Sociales 
han recibido una subvención 
de 148.828 euros de la Conse-
lleria de Igualdad y Políticas 
Inclusivas para desarrollar el 

programa Itinerarios integra-
dos de inserción sociolaboral, 
que permitirá la atención, for-
mación y orientación de unos 
150 usuarios de los Servicios 
Sociales en riesgo de exclusión 
para facilitar su incorporación 
al mercado laboral y su plena 
integración en la sociedad. 

«Se trata de un programa 
muy ambicioso, que nos va a 
permitir abordar la situación 
de familias en dificultades des-
de todos los ámbitos, a partir 
de un diagnóstico individuali-
zado y el diseño de itinerarios 
personalizados, además del de-
sarrollo de habilidades sociales 
que faciliten la integración de 
los beneficiarios a todos los ni-
veles», valora Escorihuela.

Los ediles de Servicios Sociales y Economía recibieron a los trabajadores.
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Cinco personajes animados son los encargados de guiar a los niños y niñas por las diferentes fases del proyecto educativo para conocer el ciclo del agua.

‘El Curso del Agua’ regresa a los 
colegios de la provincia con FACSA
La actividad combina nuevas tecnologías y experimentos sencillos para concienciar sobre el uso responsable de los recursos hídricos

Conocer las etapas del ca-
mino que recorre una 
gota de agua desde que 
se forma a partir de va-

por hasta que, tras precipitarse 
en forma de lluvia, es captada y 
potabilizada para pasar al siste-
ma de abastecimiento y de ahí, 
tras ser almacenada, llegar a los 
hogares a través de la red de dis-
tribución para, posteriormente, 
regresar al medio tras recorrer 
la red de alcantarillado y pasar 
por un proceso de depuración y 
reutilización. Es el objetivo de la 
apasionante ruta que, por tercer 
año consecutivo, FACSA plantea 
a los colegios de la provincia a 
través de una nueva edición de 
‘El Curso del Agua’.

Una iniciativa educativa di-
rigida a escolares de primer ci-
clo de Primaria que persigue 
concienciar a los más pequeños 
sobre el uso responsable de este 
recurso a través de innovado-
res materiales pedagógicos que 
FACSA ha desarrollado específi-
camente para la actividad. 

Realidad aumentada, vídeos 
animados en 3D, una APP propia 
y divertidos experimentos ayu-
dan al alumnado a comprender, 
de una manera lúdica, amena y 
sencilla, en qué consisten el ci-
clo integral del agua y sus dife-
rentes etapas. 

Cinco personajes animados 
son los encargados de guiar a los 

FACSA quiere generar una mayor concienciación colectiva sobre el uso de un recurso tan escaso y básico para la vida.

escaso como básico para la vida. 
En este sentido, FACSA también 
ofrece a diversos colectivos co-
mo colegios, institutos, centros 
de formación profesional, uni-
versidades, asociaciones y sindi-
catos de riegos visitas guiadas a 
las diferentes instalaciones que 
gestiona, tanto de abastecimien-
to de agua potable como de de-
puración de aguas residuales, 
con el fin de que conozcan in 
situ el funcionamiento del ciclo 
urbano del agua. Una manera 
más de afianzar el compromiso 
social de FACSA con la divulga-
ción de la cultura del agua y la 
preservación del entorno.

Sobre FACSA
FACSA es la empresa privada es-
pañola con más experiencia en 
la gestión del ciclo integral del 
agua. Su carácter innovador y 
tecnológico ha permitido que 
desde 1873, la empresa haya ex-
perimentado un continuo creci-
miento. La incorporación de nue-
vas tecnologías y los desarrollos 
propios sitúan a FACSA como un 
referente en su área de activi-
dad. De hecho, es pionera entre 
las empresas del sector del agua, 
en implantar y certificar su siste-
ma de la I+D+i en España bajo la 
norma UNE 166.002.

En la actualidad cuenta una 
plantilla de más de 800 perso-
nas, está presente en 7 comuni-
dades autónomas y se encuentra 
en pleno proceso de expansión 
nacional.

realidad aumentada, vídeos animados en 3D, una APP propia y experimentos son las herramientas del alumnado.
niños y niñas por las diferentes 
fases de esta aventura educativa, 
en la que ya han participado cer-
ca de 3.500 escolares proceden-
tes de 41 centros de Castellón, 
tanto públicos como privados, 
concertados y de educación es-
pecial.

loS PequeS, ProtAgoniStAS
Y es que FACSA, consciente de 
que las nuevas generaciones son 
claves para proteger el medio 
ambiente, cuidar el entorno y 
salvaguardar los recursos natu-
rales, ha apostado de nuevo por 
lanzar esta iniciativa, que tiene 
la educación y la sensibilización 
como factores fundamentales, 
para generar una mayor con-
ciencia colectiva en torno a la 
necesidad de hacer un uso más 
responsable de este recurso, tan 

en esta aventura 
educativa ya han 
participado 3.500 
alumnos de 41 centros 
de la provincia

U
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El 70% de usuarios 
de las comidas en 
el Aplec lo hacen 
de forma gratuita

El Aplec d’Estiu ha cerrado 
su 29ª edición con récord de 
participación y un balance que 
avala una de las iniciativas pio-
neras impulsadas por el Ayun-
tamiento para la atención a las 
personas: el comedor escolar 
para las épocas de vacaciones. 
Este año, cerca de un 50% de 
los niños y niñas inscritos han 
hecho uso del recurso de come-
dor escolar y de desayunos; de 
ellos, un 70% de los usuarios de 
los diferentes turnos han podi-
do beneficiarse del servicio de 
manera completamente gratui-
ta. Además de la exención de 
pago, el comedor y desayuno 
del Aplec también aplica boni-
ficaciones del 50% en los diver-
sos casos estipulados.

U

El Consell de 
Xiquets i Xiquetes 
busca nuevos 
representantes

El Consell de Xiquets i Xi-
quetes busca representantes 
para el nuevo curso, que dará 
comienzo oficialmente el 23 
de noviembre. La Concejalía 
de Participación Ciudadana 
ha abierto ya el plazo para la 
recepción de candidaturas en 
el que, como cada año, pue-
den concurrir alumnos de 5º 
y 6º de primaria y de 1º de la 
ESO de los colegios e institu-
tos de la ciudad. La concejala 
del área, Gemma Gil, recuerda 
que el Consell de Xiquets i Xi-
quetes es un órgano de repre-
sentación municipal y educati-
vo para la participación activa 
de los más pequeños en la vida 
pública local. 

U

benlloch expone ante una 
delegación de ford españa la 
situación industrial

U

El alcalde de Vila-real, José Benlloch, ha 
acompañado a la delegación de Ford 
España, encabezada por su presidente, 
Jesús Alonso, y otros directivos de 
la planta de Valencia en su visita en 
Vila-real, en concreto a Porcelanosa 
Grupo. Benlloch, presidente de la 
Red Valenciana de Ciudades por la 
Innovación, ha compartido con los 
directivos de Ford los proyectos para el 
impulso de la industria y la innovación 
en los que trabaja Vila-real. El alcalde les 
ha mostrado la ciudad y el desarrollo 
industrial de Vila-real. Entre los retos 
de futuro, ha comentado Benlloch, está 
favorecer el crecimiento de la ciudad 
con criterios de innovación y nuevas 
tecnologías de desarrollo industrial 
sostenible, en las cuales Ford España es 
un ejemplo a tener en cuenta”.

recepción a los alumnos 
suizos de intercambio con el 
ies professor broch i llop

U La corporación municipal  ha 
recibido a un grupo de estudiantes 
de la localidad suiza de Aarau que 
participan en un programa de 
intercambio con el IES Broch i Llop.

AbrEn El plAzo dE 
insCripCión pArA optAr A 
sEr rEinA y dAmAs dEl 2018

La Junta de Festes ha anun-
ciado que del 1 al 31 de octu-
bre estará abierto el plazo pa-
ra que las jóvenes interesadas 
en formar parte de la corte de 
honor del próximo año reali-
cen la solicitud. Las hojas de 
inscripción pueden descargar-
se de la página web del Ayun-
tamiento o recogerlas en la 
oficina de la Junta, ubicada en 
la plaza Mossén Ballester en 
horario de 9.00 a 13.00 horas 
y de 17.00 a 19.00 horas.

U

breves

El pp rEClAmA ACtivAr lAs 
AyudAs pArA modErnizAr 
los sistEmAs dE riEgo

El Partido Popular ha re-
clamado al equipo de gobier-
no que ponga en marcha las 
ayudas que se prometieron en 
su día para modernizar los sis-
tema de riego. «Una promesa 
que se ha hecho en varias oca-
siones pero que sigue sin con-
cretarse», lamentan. El edil 
Carlos Gil critica que «el con-
cejal de Agricultura incumple 
el compromiso de poner en 
marcha las ayudas para finan-
ciar estas labores».

U

Cs pidE lA publiCACión 
inmEdiAtA dE lAs AyudAs A 
lAs bECAs ErAsmus

El portavoz de Ciudadanos, 
Domingo Vicent, ha pedido “la 
publicación inmediata de la 
convocatoria de las becas Eras-
mus para el curso 2017/2018”. 
«Generalmente, estas ayudas 
se convocan a finales de agos-
to, pero este año ha empezado 
el curso y todavía no tenemos 
noticias lo que perjudica a to-
dos los alumnos vila-realenses 
que quieren emprender una 
aventura fuera de nuestro 
país», ha aseverado el edil.

U

benlloch asegura que vila-real no 
paralizará la estación intermodal
El primer edil valora la decisión de construir esta superfície en el acceso a PortCastelló

El alcalde, José Benlloch, 
ha sido claro a la hora de 
valorar la resolución de la 
comisión técnica mixta -

compuesta por representantes 
de la Generalitat y del Gobierno 
central-, que ha decidido la ubi-
cación de la futura estación inter-
modal en el Puerto de Castellón. 
«Vila-real no será responsable de 
la parálisis de un proyecto tan 
importante para la provincia de 
Castellón y para la ciudad como 
lo será la estación intermodal», 
afirma. «Después de años de in-
actividad y bloqueo, finalmente 
se ha adoptado una decisión, tal 
como reclamamos y acordamos 
todos, en base a criterios técni-
cos. Podríamos hacer demagogia, 
buscar culpables y poner en cues-
tión los criterios seguidos, pero 
somos responsables», zanja.

Para Benlloch, el hecho de que 
la infraestructura no se constru-
ya en Vila-real «no es una buena 
noticia». «Quiero pensar que se 
ha tomado la mejor decisión para 
la provincia y para los vila-realen-
ses. Ahora es momento de luchar 
juntos y de seguir trabajando en 
otras cuestiones que también 
son prioritarias para Vila-real, 
como el desdoblamiento de la N-
340, la liberalización de la AP-7, 
la nueva comisaría o tener una 
estación de trenes digna», expre-
sa Benlloch que hizo pública su 
felicitación a Castellón y PortCas-
telló por la resolución tomada.

Entre los principales motivos 
expuestos para ubicar la inter-
modal en Castellón destacan la 
mayor superficie o los accesos. 
«La gestión urbanística del PP lo-
cal, que creó un PAI en la zona, 
eliminando la posibilidad de ins-
talar una intermodal, ha contri-
buido a este resultado, y también 
la dejadez, durante tantos años, 

del Gobierno, que hace que, 
mientras otras ciudades cercanas 
tienen accesos a cuatro carriles, 
la entrada a Vila-real sólo tiene 
dos en un N-340 absolutamente 
deficitaria», denuncia.

Un argumento favorable a Vi-
la-real fue el menor coste por im-
puestos. «Frente a las críticas del 
PP, este documento demuestra lo 
que llevamos tiempo diciendo: 
que Vila-real tiene una de las me-
nores presiones fiscales de todo 

nuestro entorno», detalla. 
Desde la oposición, tanto el PP 

como Ciudadanos han lamen-
tado la «poca fe» del equipo de 
gobierno en las posibilidades de 
Vila-real para albergar esta infra-
estructura y la «nula defensa» de 
los intereses de la ciudad.

Ambas formaciones políticas 
lamentaron la pérdida de opcio-
nes de futuro que supone no dis-
poner de este espacio en el mu-
nicipio.

El alcalde dijo que la gestión urbanística del pp local en la zona fue un problema.



Vila-real se afianza como un referente 
autonómico en el uso del valenciano
La Conselleria de Educación, In-
vestigación, Cultura y Deporte 
acaba de conceder, a través del 
área de Política Lingüística y 
Gestión del Multilingüismo, una 
línea de ayudas económicas des-
tinadas a ayuntamientos de la 
Comunitat Valenciana dotada 
con 1.114.639 euros, que se han 
repartido entre 232 municipios. 
De todos ellos, Vila-real es la ter-
cera población en mayor cuantía 
recibida para seguir impulsando 
el valenciano a través de la Con-
cejalía de Normalització Lingüís-
tica y la primera en toda la pro-
vincia. 

En total, el Ayuntamiento de 
ha obtenido 22.874 euros para el El concejal de Normalització Lingüística, Santiago Cortells, valoró la ayuda.

fomento del uso del valenciano, 
sólo por detrás de la ciudad de 
Elche, dotada con 28.359 euros, 
y de Valencia capital, con 26.920 
euros.

Para la consecución de la ayu-
da, cada municipio presenta una 
memoria con todas las activida-
des que se realizan a lo largo del 
año para el fomento del uso de la 
lengua y «el servicio de Normali-
tzació Lingüística de Vila-real ha 
vuelto a demostrar, una vez más, 
su excelente trabajo», valora el 
edil del área, Santi Cortells, que 
añade que «Vila-real se ha conver-
tido en un referente en el territo-
rio valenciano». 

Entre las iniciativas que se de-

sarrollan en la ciudad destacan 
los cursos de valenciano para la 
población adulta, la campaña del 
Voluntariat pel valencià, actua-
ciones de música o sesiones de 
cine en valenciano. 

Desde la Concejalía también se 
planifican actividades como tea-
tro en valenciano y el programa 
radiofónico Ràdio-activitat, se 
elabora la guía educativa muni-
cipal Recull y se colabora en la 
entrega de los Premis Sambori 
de literatura en valenciano para 
niños. Además, se editan agendas 
escolares, campañas de apoyo a 
la lectura en valenciano, el Corre-
llengua escolar o la edición de la 
revista ‘Font’, entre otras.

Vila-real logra que el Gobierno 
actualice los valores cadastrales 
El coeficiente, que se aplicará en 2018, vendrá marcado por los Presupuestos del Estado

La edil de Hacienda, Sabina Escrig, detalló cómo repercutirá la medida a la espera de la revisión definitiva.

L os vecinos verán reducidos 
los valores catastrales de 
sus propiedades, gracias 
a la aplicación en 2018 de 

un coeficiente de actualización 
determinado por el Gobierno, a 
la espera de que la Dirección Ge-
neral del Catastro responda a la 
petición de revisión definitiva de 
la ponencia de valores para ajus-
tarlos a la realidad del mercado. 

La concejala de Hacienda, Sa-
bina Escrig, ha anunciado que 
el Ayuntamiento ha conseguido 
que el Gobierno central incluya 
a la ciudad en los municipios que 
podrán aplicar el coeficiente de 
actualización en los valores ca-
tastrales que determinará el Eje-
cutivo en los Presupuestos Gene-
rales del Estado. 

El alcalde, José Benlloch, pidió 
el mes de marzo pasado aplicar 
esta medida para poder reducir 
los valores catastrales de los ve-
cinos de Vila-real mientras no se 
lleva a cabo la revisión de la po-

nencia catastral pedida, con la 
unanimidad de todos los grupos, 
en marzo de 2017 y a la cual toda-
vía no se ha recibido respuesta. 

El coeficiente de actualiza-
ción, que se ha pedido reductor, 
lo determinará el Gobierno en 
la Ley de Presupuestos y supon-
drá un alivio para las familias en 
impuestos como los de renta o 
transmisiones patrimoniales. 

«En marzo de 2017, y con una-
nimidad de todos los grupos mu-
nicipales, pedimos en el Gobier-
no central una revisión catastral, 
con el objetivo de bajar los valo-
res y ajustarlos a la realidad del 
mercado. Pero, mientras esta re-
visión no llega, y siempre con el 
objetivo de ayudar a los vecinos y 
vecinas, el alcalde pidió también 
a la Dirección General del Catas-
tro que en Vila-real se aplicara un 
coeficiente de actualización re-
ductor de los valores catastrales, 
que, de alguna manera, ayude a 
paliar la enorme distancia que 

hay a día de hoy entre los valores 
de mercado y los que se usaron 
en 2006 para el ‘catastrazo’ del 
PP», explica Escrig. 

«No podemos saber qué coefi-
ciente será, porque depende del 
Gobierno de Rajoy, pero sí que 
beneficiará a las familias de Vila-
real en aquellos impuestos que 
usan el valor catastral como ba-
se, como pueden ser las donacio-
nes, herencias o compra-ventas o 
en la renta de los inmuebles que 
tributan», detalla Escrig. 

«El gobierno del PP aprovechó 
el ‘catastrazo’ para incrementar 
en un 20% la contribución a los 
vila-realenses. Nosotros, desde 
que entramos al gobierno muni-
cipal, hemos mantenido conge-
lada la contribución, excepto el 
2014, cuando la bajamos, y aho-
ra la hemos vuelto a los niveles 
de 2011 para poder hacer frente 
a las sentencias urbanísticas del 
PP y cumplir la ley de estabilidad 
presupuestaria», justifica.

Conquistando Escalones 
lanza una cerveza artesana 
para combatir la distrofia

Vila-real dispone de una nue-
va cerveza artesana, autóctona 
y solidaria, impulsada por la 
Asociación Conquistando Esca-
lones con el objetivo de recau-
dar fondos para luchar contra 
la distrofia muscular de cintu-
ras tipo 1F y a su vez contra el 
virus del sida. 

«El Ayuntamiento de Vila-
real no podía dar la espalda a 
esta nueva iniciativa que aúna 
solidaridad y emprendimiento 
y que nace en nuestra ciudad», 
explica el concejal de Econo-
mía, Xavier Ochando, quien 
ha anunciado públicamente la 
colaboración municipal con es-
ta iniciativa, acompañado por 
el vicepresidente de la Asocia-
ción Conquistando Escalones, 
Abrahán Guirao, y por uno de 
los responsables de Castelló 
Beer Factory, Víctor García, en 
cuyas instalaciones se elabora 
la cerveza. «Hablamos de un 
producto artesano, cuya fór-
mula ha creado el vila-realense 
Antonio Esteller -uno de los im-

pulsores de Lacabra Beer-, don-
de no falta la miel de flor de na-
ranjo de nuestra zona, que da 
un toque especial a la cerveza», 
indica Ochando. 

El vicepresidente de Con-
quistando Escalones explica 
que gran parte de los afectados 
por esta mutación genética for-
man parte de una misma fami-
lia que, en su mayoría, reside 
en Vila-real. «Esta afección, al 
tiempo que causa la enferme-
dad muscular que puede aca-
bar con nuestra vida, nos hace 
inmunes al virus del sida, por 
lo que la investigación médica 
podría encontrar una solución 
que nos salve a nosotros, pero 
también a millones en todo el 
mundo», afirma Guirao. 

Este es el principal motivo 
por el que surgió la asociación 
que en dos años ya ha recau-
dado 150.000 euros para la 
investigación y que antes de fi-
nalizar el 2018 debería aportar 
200.000 euros más para que los 
científicos sigan avanzando.

La presentación de la bebida solidaria contó con varios ediles municipales.
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Uno de los grupos locales de teatro, Tabola, realizó varias representaciones.

Una tortilla monumental fue una de las propuestas en Nou Crist del Calvari.
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Los barrios toman el testigo de las fiestas patronales 
y llenan de actividades las calles de la localidad
El Crist de l’Hospital, el Roser, la Soledat, Nou Crist del Calvari o el Sagrat Cor de Jesús han celebrado sus festejos en sus respectivas áreas

L os banderines han deco-
rado numerosas calles de 
la ciudad durante las se-
manas posteriores a las 

fiestas patronales en honor a la 
Mare de Déu de Gràcia. Y es que 
los barrios han tomado el relevo 
festivo con energía.

El Crist de l’Hospital, el Roser, 
la Soledat, Nou Crist del Calvari 
o el Sagrat Cor de Jesús han vivi-
do durante el mes de septiembre 
unos festejos muy variados en los 
que no han faltado actos para to-
das las edades y gustos. De lás más 
participativas, las citas gastronó-
micas como la tradicional ‘xulla’ 
el lunes de fiesta, paellas, fideuas, 
empedraos o tortillas monumen-
tales han centrado a centenares 
de vecinos de estas zonas de la 
ciudad entorno a la mesa.

Tampoco han faltado actuacio-
nes de variedades o teatro, espe-
cialmente, las noches de los fines 
de semana. Durante las tardes, la 
programación cedíaa el protago-
nismo a los más pequeños con 
todo tipo de actividades lúdicas.  
Tampoco faltaron otros momen-
tos de diversión como concursos 
de disfraces y citas solidarias.

Con todo, los festejos no olvi-
daron rendir homenaje a sus pa-
trones con misas y procesiones. 

Unas jornadas que, según co-
mentan los organizadores, sirven 
para estrechar lazos con los veci-
nos más cercanos. Incluso algu-
nos, pese al cansancio que puede 
suponer realizar sus fiestas tras 
las patronales, consideran que 
un aspecto favorable puesto que 
sirven para ir coger ritmo. Unas 600 personas se calcula que participaron en la cena de hermandad en el Crist de l’Hospital donde los clavarios y festeros juegan un papel destacado.

La tradicional ‘nit de xulla’ también fue una de las citas ineludibles como sucedió en el caso de la asociación la Soledat.

Los ‘emojis’ fueron los personajes elegidos en el Roser para los disfraces.
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La nueva Ciutat Esportiva Municipal (CEM) de Vila-real se encuentra a pleno rendimiento, tras las obras realizadas por Becsa y que permiten la práctica de varas disciplinas en un mismo emplazamiento.

Becsa se vuelca con las instalaciones 
deportivas de la ciudad de Vila-real
La nueva Ciutat Esportiva Municipal (CEM) está a pleno rendimiento desde hace un año tras las obras realizadas por la compañía 

La nueva Ciutat Esportiva 
Municipal (CEM) está a 
pleno rendimiento des-
de hace poco más de un 

año, cuando Becsa finalizó estas 
obras para el Ayuntamiento de 
Vila-real en el espacio de la Basa 
d’Insa en la calle Alemania.

Estas instalaciones se unen a la 
red de infraestructuras del Servei 
Municipal d’Esports, que junto a 
otros espacios y el pabellón Me-
lilla, construido también por la 
empresa de construcción Becsa,  
completa la amplia oferta que se 
ofrece en el ámbito deportivo a 
los vecinos de la localidad. 

Este espacio está concebido co-
mo una gran zona verde donde 
los vecinos de Vila-real pueden 
acercarse y disfrutar del deporte 
en su tiempo de ocio, en un en-
torno tranquilo y natural. 

disCipLinas
El complejo está dotado de las 
instalaciones necesarias para la 
práctica de varios deportes, pu-
diéndose compaginar así distin-
tas disciplinas en un mismo es-
pacio. De esta forma, cuenta con 
dos campos de fútbol, que ade-
más integran cuatro de fútbol-7, 
y que incluyen todos los elemen-
tos necesarios para que se desa-
rrollen competiciones deportivas 
federadas. Incluso uno de estos 
campos de fútbol está prepara-
do para la práctica de rugby, que 
cada año suma más adeptos, y 
cuenta con marcadores para to-
dos los deportes. 

ron una inversión de 2,8 millo-
nes de euros en la cuidad de Vila-
real. Estas instalaciones ocupan 
un total de 58.564,75 metros cua-
drados, y durante la ejecución de 
las obras tanto medios persona-
les como maquinaria estuvieron 
destinados a tiempo completo a 
estos trabajos. 

Al igual que en otras obras del 
ámbito de los deportes que ha 
realizado Becsa en la ciudad de 
Vila-real, se ha trabajado con los 
materiales más adecuados para 
la práctica del deporte, adaptán-
dose así a las distintas disciplinas 
que se puedan desarrollar una 
vez concluidas las obras. 

proyECtos intEgraLEs
Gracias a la diversificación de 
nuestros diferentes negocios, 
Becsa es un referente en el de-
sarrollo integral de cualquier 
proyecto, dado que sus equipos 
multidisciplinares resuelven las 
diferentes necesidades de cada 
cliente, coordinando los recursos 
de los que dispone la empresa y 
ofreciendo en cada caso las me-
jores soluciones para una mayor 
eficacia del proyecto.

Por ello, la firma siempre dis-
pone de los mejores recursos téc-
nicos y materiales para los pro-
yectos tanto deportivos como de 
ocio que realizan en la ciudad de 
Vila-real, apoyando a las necesi-
dades que se requieren en cada 
una de las operaciones que se 
llevan a cabo con el objetivo de 
realizar la mejor opción. 

El complejo está dotado con dos campos de fútbol, que a su vez integran 4 campos de fútbol-7, entre otras opciones.

La diversificación de 
la firma en diferentes 
negocios permite el 
desarrollo integral de 
cualquier proyecto

U
También se incluye una pista 

polifuncional para balonmano, 
baloncesto y fútbol sala total-
mente equipada. Como comple-
mento, por todo el perímetro se 
encuentra una zona para correr 
o pasear, completando así las po-
sibilidades de esta ciudad depor-
tiva municipal.

Todas las pistas se complemen-
tan con los edificios auxiliares de 

control, vestuarios dotados con 
taquillas, almacenes, aseos y una 
zona de cafetería. En esta obra 
Becsa también se encargó de ur-
banizar el vial de acceso.

oBras dE urBanizaCión
Las obras de urbanización, pistas 
deportivas, viales y edificaciones 
que realizó Becsa entre 2015 y la 
primera mitad de 2016, supusie-



Vila-real inn     va 
Globalis transforma la ciutat en tot    
un referent en responsabilitat social
La trobada, de caràcter nacional, serveix perquè empreses, entitats socials i administracions intercanvien idees i projectes responsables

Empreses, entitats socials 
i administracions s’han 
fusionat a Vila-real per 
a cercar l’excel·lència en 

la responsabilitat social, amb 
motiu del V Fòrum Nacional 
d’Innovació impulsat per la Fun-
dació Globalis.

L’alcalde, José Benlloch, va in-
augurar  l’esdeveniment, junta-
ment amb el secretari autonòmic 
d’Ocupació i director del Servef, 
Enric Nomdedéu; el diputat pro-
vincial de Promoció Econòmica, 
Salvador Aguilella, i la vicepresi-
denta de Globalis, Pilar Marín.

La proposta es va desenvolupar 
a través de conferències i taules 
redones sobre bones pràctiques 
en empreses, entitats i també 
l’experiència de les administra-
cions públiques. Benlloch va des-
tacar el treball del consistori per 
a afavorir un ecosistema innova-
dor en la ciutat. Va posar com a 
exemple accions com la dupli-
cació d’ajudes a entitats des de 
2011, els horts socials, el foment 
de l’agricultura ecològica i la 
mobilitat sostenible o el treball, 
a través dels grups emmarcats en 
la xarxa Innpulso, per a afavorir 
mecanismes de compra pública 
innovadora. 

PONÈNCIES
Una de les ponències destacades 
va ser la del director general de 
Responsabilitat Social i Forma-
ció d’Autogovern, José Ochoa, 
que va parlar dels detalls de la 
llei valenciana de responsabilitat 
social (RS), al mateix temps que 
va avançar alguns dels aspectes 
que s’aprovaran «de forma immi-
nent» des del Consell en aquesta 
matèria. Respecte això, va apun-
tar que «la Comunitat Valencia-
na serà la segona autonomia en 
l’àmbit nacional a tenir una llei 
sobre aquest assumpte, la qual co-
sa afavorirà una contractació pú-
blica socialment responsable. Les 
empreses podran aconseguir un 
segell d’RS i s’intentarà que obtin-
guen així avantatges fiscals».

També van participar PAya-
SOSpital que van detallar la la-
bor que realitzen en els hospitals 
valencians amb els més menuts 
i van demanar més sensibilitat 
per part de les administracions i 
empreses per a continuar realit-
zant aquesta comesa. En la taula 
d’experiències es van explicar les 
labors que Patim, la Fundació No-
ves Sendes, Fundació Tots Units, 
l’Associació MEF2C o l’empresa 

Bricomart realitzen en benefici 
de la societat.

Durant la primera de les jor-
nades, la directora de Globalis, 
Maria Bellmunt, va moderar una 
taula de bones pràctiques en en-
titats i administracions locals en 

la qual la inspectora de la Poli-
cia Local, Rosana Gallardo, va as-
senyalar que la seua intenció és 
innovar per a construir un nou 
model d’intervenció policial en 
el qual ja no valdran els proce-
diments d’antany. Per la seua 

banda, el secretari general de la 
Fundació Caixa Rural Vila-real, 
Josep Ramos, va enumerar els 
projectes de l’entitat en l’àmbit 
local, com la recentment inau-
gurada Vilatenda, que serveix 
per a comprar per internet als 

negocis del municipi.
E l  V  F ò r u m  N a c i o n a l 

d’Innovació també va disposar 
d’un espai expositiu en el qual es 
van poder conéixer iniciatives so-
cials de referència en l’àmbit de 
la província.

Responsables del consistori, la Diputació Provincial i la Generalitat van participar en l’obertura de la cinquena edició de l’activitat organitzada per Globalis.
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Benlloch lleva las marcas 
de ciudad a la red Innpulso
El alcalde presenta las acciones en las áreas de Deportes y Salud

El alcalde de Vila-real, José Benlloch, 
ha participado en una jornada de inmer-
sión político-técnica de innovación local, 
celebrada en el municipio catalán de Te-
rrassa y enmarcada en la red Innpulso de 
ciudades innovadoras, de las que forma 
parte la ciudad. 

Benlloch ha presentado, ante alcaldes, 
concejales y técnicos de una treintena 
de municipios de la red, la estrategia de 
especialización de la ciudad, pasando de 
una economía focalizada hasta ahora en 
los sectores de la cerámica y la agricultu-
ra al trabajo desarrollado en los últimos 
años por reforzar las potencialidades de 
la ciudad en diferentes áreas de la salud 
y el deporte. 

«La ciudad de Vila-real, en alianza siem-
pre con la sociedad y con el tejido pro-
ductivo local, está haciendo un esfuerzo 
importantísimo por diferenciarse y posi-
cionarse en un ámbito de oportunidades 
en el que contamos con grandes fortale-
ces, como es el del deporte y la salud. Con 
este objetivo, hemos creado una marca de 
Vila-real, Ciudad de la Salud y el Deporte, 
que se suma a las marcas de Ciudad de 
la Ciencia y la Innovación, Ciudad Edu-
cadora y Ciudad de Congresos, Festivales 
y Eventos, en el convencimiento de que 
una ciudad no puede ser viable si no se 
forma, genera y transfiere conocimiento, 
si no innova y si no sabe cuidarse y cuidar 
de los demás», incide el alcalde

El alcalde José Benlloch participó en la jornada de la red Innpulso celebrada en Terrassa.

Empresas y ayuntamientos 
se unen a Destaca en Ruta
La feria de transferencia científica realiza su primera parada en Vinaròs

La primera acción en ruta de la feria 
Destaca ha llegado a Vinaròs los días 29 
y 30 de septiembre. El evento de transfe-
rencia científica y tecnológica reunió en 
la capital del Baix Maestrat a municipios 
y empresas de la provincia, que expusie-
ron su forma de trabajar por la innova-
ción y para la innovación, promoviendo 
el desarrollo de los municipios de la co-
marca de forma sostenible.

«La feria Destaca ha supuesto un au-
téntico revulsivo para Vila-real en sus dos 
primeras ediciones, atrayendo a cientos 
de profesionales y cerrando su última 
convocatoria con 7.500 visitantes, cifra 
que le ha valido para posicionarse como 
primer evento de transferencia de cono-

cimiento de la Comunitat Valenciana», 
señala el alcalde, José Benlloch.

«El compromiso de activar el tejido eco-
nómico mediante la innovación, un paso 
que debe contar con el apoyo de todas las 
administraciones públicas», dice Benlloch.

Destaca En Ruta Vinaròs está organi-
zada por la Universitat Jaume I a través 
de la Cátedra de Innovación Cerámica 
Ciudad de Vila-real, el Ayuntamiento de 
Vinaròs y CEEI Castellón, a través del pro-
grama Focus Territorial. El evento cuen-
ta también con el apoyo de patrocinado-
res como la Diputación de Castellón, la 
Conselleria de Vivienda, Obras Públicas y 
Vertebración del Territorio, el Grupo Gil 
Comes, Caixa Vinaròs y Facsa.

Entrevista

«Uno de los retos es abrir 
Globalis cada vez más»
La nueva directora tilda de «ilusionante» el proyecto de la Fundación

La Fundación Globalis nombró el 11 
de septiembre a una nueva directora, 
María Bellmunt que sustituye a Edur-
ne Zubiria. Es licenciada en Comuni-

cación Audiovisual y Máster en Gestión de 
la Comunicación en Organizaciones públi-
cas y privadas, entre otros títulos. Bellmunt 
no teme al trabajo y, junto a la ayuda de su 
equipo en Globalis -con mención especial a 
la técnica Carla Hervás- y la formación cons-
tante, asume con fuerza el cargo.

-- ¿Cómo reaccionó cuando le ofrecieron el 
puesto?
Valoras que el proyecto de Globalis es muy 
bueno e ilusionante ya que no hay otra fun-
dación en España, que yo conozca, que se 
dedique a la innovación ni a la competiti-
vidad empresarial, factores muy necesarios 
tras los últimos años vividos. Intentaré lle-
var adelante esta labor como mi antecesora, 
para ayudar a emprendedores de Vila-real y 
su área de influencia a que salgan adelante. 
También conseguir que las empresas gran-
des se responsabilicen con la innovación y 
ayuden a las pequeñas como seguro que a 
ellos les ayudaron antes de crecer.

-- ¿La ciudadanía conoce  qué es Globalis?
Supongo que sí, que saben dónde está y qué 
hace. Mucha gente me ha comentado que 
no sabía cómo contactar y que quieren ha-
cer cosas con nosotros. El lugar donde está 
Globalis ahora, en la avenida La Murà 3, al 
lado de Efecte Vila-real, tiene las puertas 
abiertas y también disponemos de una pá-
gina web con información.

-- ¿Qué retos se marca para su mandato?
Abrir cada vez más la Fundación y hacer que 
sea un punto de encuentro entre empresa, 
ciudadano y administraciones. Queremos 

eso, principalmente para Vila-real porque 
estamos aquí y la entidad ayuda a hacer 
grande la ciudad, como la entrada en la Red 
Innpulso, ser Ciudad de la Ciencia y la In-
novación y ser el único punto PI+D+I en la 
provincia, pero también queremos que per-
sonas de la provincia y del resto de España 
puedan unirse a este proyecto ilusionante. 

-- Poco después de acceder al cargo, tuvo una 
‘prueba de fuego’, el Foro de Innovación, ¿qué 
balance realiza?
Tuve buenas sensaciones por la buena aco-
gida. Un foro dedicado a la responsabiidad 
social y competitividad social que llevamos 
a las redes sociales y se emitió por la tele lo-
cal ya que había demanda de gente que no 
podía desplazarse pero quería saber qué ha-
cían las empresas por ellos dentro de la res-
ponsabilidad social. Nosotros también que-
ríamos formar parte de ella y, por eso, el te-
mtempié que ofrecimos era de producto km 
0 y servimos Aguas de Benassal, los azafatos 
eran de la Fundación Síndrome de Down y 
realizaron una labor profesional excelente. 
También repartimos carpetas y bolis recicla-
dos... Cuesta muy poco y los beneficios para 
el futuro son enormes. Contamos con ini-
ciativas como PayaSOSpital y empresas co-
mo el Villarreal, Parafina, Leroy Merlin, Fre-
map, Bricomart... Muchas compañías que 
mostraron que la responsabilidad social es 
algo que los clientes reclaman y que influye 
en los resultados empresariales.

-- ¿Algún proyecto que pueda avanzar?
Vamos a lanzar las bases de Premios Globa-
lis que se entregarán el 15 de diciembre en 
un miniFocus con el CEEI de Castellón. Se 
valorará positivamente que sean proyectos 
de Vila-real o su área de influencia aunque 
no será requisito indispensable.

La villarrealense María Bellmunt ocupa desde hace unas semanas el cargo de directora .
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Societat

La flama del Correllengua 
torna a recórrer la ciutat
La flama del Correllengua torna 
als col·legis i carrers de Vila-real, 
amb la programació preparada 
per la Regidoria de Normalitza-
ció Lingüística i Acció Cultural 
del País Valencià, que enguany 
compta amb la participació de 
Xarxa Teatre. El regidor de l’àrea, 
Santi Cortells, el representant 
d’ACPV, Toni Royo, i el director 
de Xarxa Teatre, Leandre Escami-
lla, van presentar la nova edició 
del Correllengua, que posa de 
manifest el compromís de Vila-
real amb la llengua i amb la nor-
malització plena del valencià.

X a r x a  T e a t r e  v a  p o r t a r 
l’espectacle ‘La Dona del Sac i la 
Bruixa Marruixa’ -adaptació de 

la primera obra que va repre-
sentar Xarxa Teatre el 1983- a 
tots els col·legis de la ciutat.

El Correllengua cívic va 
completar la programació 
amb una cercavila amb la par-
ticipació d’El Trull, la Colla 
Gegantera i totes les entitats 
que vulgueren. En arribar a la 
plaça Major, es va llegir el ma-
nifest per la llengua a càrrec 
del regidor de Normalització. 
L’espectacle de Xarxa Teatre 
i el concert de Mireia Vives i 
Borja Penalba (20.00 hores), 
patrocinat per la Regidoria de 
Joventut, van completar els ac-
tes d’aquesta jornada reivindi-
cativa. 

L’autobús gratuït a l’UJI ja presta 
servei als estudiants de Vila-real
Des de Joventut valoraran al final del trimestre la possibilitat d’ampliar horaris o parades

El servei, amb un cost d’uns 17.000 euros, naix de la col·laboració del consistori amb la Seu de la Plana de l’UJI.

L ’esperat autobús a l’UJI és 
una realitat. L’11 de set-
embre, a partir de les 7.30 
hores, es va iniciar aquest 

servei per als estudiants de Vila-
real, que poden desplaçar-se de 
manera gratuïta fins al campus 
castellonenc de Riu Sec. La nova 
regidora de Joventut, Gemma 
Gil, destaca “l’agilitat, comoditat 
i seguretat” d’aquest nou servei, 
d’ús exclusiu per als vila-realencs 
que estudien a l’UJI. 

«Per primera vegada, els univer-
sitaris de Vila-real no dependran 
únicament del transport privat o 
del tren i de l’autobús a Castelló 
i el seu enllaç posterior amb el 
campus a través del TRAM, sinó 
que podran connectar de mane-

ra directa amb la universitat», 
explica Gil, que recorda que fins 
al mes de desembre el servei esta-
rà en fase de proves per a valorar 
els resultats i possibles millores, 
i serà gratuït. 

«Tot i que el transport estarà 
operatiu durant tot el curs, els 
primers tres mesos serviran per 
a veure si el funcionament és 
l’adequat i determinar si es ne-
cessiten més parades o ampliar 
l’horari», assenyala Gil, alhora 
que recorda que, per a utilitzar 
el bus, només caldrà presentar el 
carnet d’estudiant de l’UJI al con-
ductor del vehicle.

L’eixida des de Vila-real és a les 
7.30 hores des de l’avinguda del 
Riu Ebre. Para també a l’avinguda 

de Francesc Tàrrega i al carrer del 
Cardenal Tarancón (enfront de 
la BUC) i es dirigeix directament 
cap a l’Àgora de l’UJI. També hi 
ha una altra eixida a les 13.30 
hores. La tornada des de l’UJI és 
a partir de les 14.00 i les 21.00 
hores. 

VALORACIÓ
«Després del primer trimestre 
i de la valoració corresponent, 
comunicarem si es fan amplia-
cions d’horari o de parades, el 
preu oficial per als estudiants, i 
anunciarem si es farà algun tipus 
d’abonament», apunta l’edil.

Amb tot, des de l’oposició han  
criticat la falta de previsió davant 
l’elevada demanda.

Prop de 7.500 alumnes 
de les diferents etapes 
comencen curs escolar

Prop de 7.500 alumnes van ini-
ciar el curs escolar als centres 
docents de Vila-real. En total, 
són 2.196 alumnes de secun-
dària, 3.516 de primària i 1.571 
xiquets d’infantil, entre els 
quals es troben les dues aules 
de 2 anys de Concepció Arenal i 
Carles Sarthou que formen part 
del pla pilot de la Conselleria 
d’Educació per a l’escolarització 
de 2 anys en centres públics.

El primer tinent d’alcalde, 
Xavier Ochando, i el regidor 
d’Educació, Eduardo Pérez, 
van donar la benvinguda als 
alumnes en l’obertura del curs 
escolar del col·legi Carles Sar-
thou, en el qual l’Ajuntament 
i la Conselleria estan treballant 
per a la construcció del nou au-
lari d’infantil en les mateixes 
instal·lacions del centre. «Hem 
volgut assistir a aquesta primera 
jornada per a prendre-li el pols, 
d’alguna manera, al curs esco-

lar i conéixer de primera mà les 
necessitats i suggeriments de la 
comunitat educativa», assenya-
la Pérez, que destaca la «norma-
litat» com la tònica principal 
en aquesta reincorporació a les 
aules. 

Amb aquest mateix objectiu 
de «prendre el pols» al curs, el 
regidor d’Educació, que ha as-
sumit la cartera fa només po-
ques setmanes, té previst visitar 
tots els col·legis de la ciutat du-
rant el aquest mes per a entre-
vistar-se personalment amb els 
equips directius i prendre nota 
de les diferents peculiaritats i 
necessitats dels centres.

Quant a l’aulari del col·legi 
Carles Sarthou, Pérez i Ochan-
do han informat les mares i pa-
res i l’equip docent del col·legi 
de l’estat de tramitació, a falta 
tan sols de la delegació de com-
petències del Consell per a la 
redacció del projecte.

Pérez i Ochando van visitar el centre Carles Sarthou el primer dia lectiu.

La Congregació de Lluïsos celebra amb 
fervor i intensitat els seus festejos anuals
La Congregació de Lluïsos ha ce-
lebrat durant el mes de setem-
bre les festes anuals de l’entitat. 
Els actes principals han estat la 
tradicional missa en què s’han 
incorporat una vintena de nous 
congregants i la processó. La re-
vista parlada ‘Camino’ i la tradi-
cional nit de xulla han estat unes 
altres de les cites destacades del 
programa de festes de l’entitat 
juvenil, que ha comptat també 
amb activitats infantils, una to-
rrada de sardina, un concurs de 
dibuix o l’actuació d’una orques-
tra divendres a la nit. Una re-
presentació de la corporació ha 
acompanyat la congregació en la 
seua festa major. La missa i la processó van ser els actes centrals d’una completa programació.
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EL PRIMER FESTIVAL DEL 
MANGA LLENA DE ACTIVIDAD EL 
CENTRE DE CONGRESSOS 

U

El Centre de Congressos, Fires i Trobades 
ha acogido el I Festival del Manga de 
Vila-real Shuumatsu Kyoukai. Un evento 
que organizado por la asociación Otaku 
Kyoukai Castellón, con el apoyo de las 
concejalías de Congresos y Economía, 
que se configura como uno de los más 
grandes del sector en todo el Estado. 
Vila-real fue sede del manga y todo lo 
relacionado con la cultura japonesa 
y también con aquellas actividades 
consideradas friki con estands con 
merchandising, actividades de exterior 
como nerf, softcombat, laser combat o 
quidditch, y múltiples espectáculos, sin 
olvidar la radio en directo, conciertos y 
cine, así como realidad virtual, concursos, 
conferencias y foodtrucks con comida 
de todo tipo para que los asistentes 
pudieran maximizar su tiempo.

FUNDACIÓN MANANTIAL 
ORGANIZA UNA PARTICIPATIVA 
MARCHA POR LA SALUD MENTAL

U Una marea de camisetas verdes 
recorrió el trayecto de ida y vuelta 
entre la plaza Major al Termet 
para apoyar la labor de Fundación 
Manantial en pro de la salud mental.

El centro Lluís Alcanyís atiende a 
más de 3.100 personas en 25 años
El recurso, que trata todo tipo de adicciones, atiende a usuario de Vila-real y la comarca

La edil Silvia Gómez y la psicóloga clínica Isabel Piñón presentaron el acto.

E l centro de día Lluís Alcan-
yís de Vila-real cumple 25 
años de historia. Y lo hace 
afianzando su posición 

como referente en la Comunitat 
en el tratamiento y acompaña-
miento de personas que sufren 
adicciones.

En concreto, son más de 3.100 
los usuarios que en este cuarto 
de siglo han pasado por este ser-
vicio, que desde hace algo más de 
un año se gestiona a través de la 
Concejalía de Sanidad. Se trata de 
adictos a sustancias estupefacien-
tes, pero también al juego, no so-
lo de Vila-real sino también de los 
municipios de la comarca.

Y en este grueso de drogode-
pendientes y ludópatas es cada 
vez mayor la presencia de mu-
jeres, si bien la mayor parte de 
usuarios continúan siendo hom-
bres. Un crecimiento que ya ele-
va a una cuarta parte del total las 
ciudadanas atendidas por este re-
curso social y sanitario.

JORNADA
Precisamente, este incremento 
de féminas que pasan por el Lluís 
Alcanyís es el motivo en el que 
se centra la jornada que el 5 de 
octubre acoge la Biblioteca Uni-
versitària del Coneixement (BUC) 
para conmemorar el cuarto de 
siglo de trabajo ininterrumpido 
de los profesionales de este cen-
tro de día.

La concejala de Sanidad, Silvia 
Gómez, presentó la iniciativa, 
acompañada por la jefa de este 
servicio y psicóloga clínica, Isa-
bel Piñón. «Queremos que este 
evento sirva para dar a conocer 
el centro a los vecinos, pero tam-
bién para presentar a sus profe-
sionales, que a lo largo de 25 años 
han ayudado a muchas personas 
a salir de situaciones realmente 

complicadas, involucrándose al 
máximo con cada paciente».

Mientras, Piñón explicó que el 
título de la iniciativa --De la do-
na i de les drogues-- viene deter-
minado «por la cada vez mayor 
participación de las mujeres en 
la vida social, que a su vez tam-
bién las hace vulnerables al mun-
do de las adicciones», por lo que 
han querido que «las ponencias 
tengan un enfoque de género».

La consellera de Sanidad Uni-

versal y Salud Pública, Carmen 
Montón, y el alcalde de Vila-real, 
José Benlloch, presiden el 5 de oc-
tubre, a las 10.00 horas, la aper-
tura oficial de este evento.

La conferencia inaugural se ti-
tula Revisión de las políticas de 
drogas con enfoque de género. La 
situación en España y su reflejo 
en la nueva Estrategia Nacional 
sobre Drogas 2017-2024. 

A las 12.30 horas se prevé una 
mesa redonda bajo el título In-
tervención desde la perspectiva 
de género en los centros de día. 
Tras la comida, a las 16.00 horas, 
llega la mesa Aportaciones inter-
disciplinarias en la perspectiva 
de género y a las 18.00 horas la 
conferencia La adicción es un 
maltrato. Del maltrato al buen 
trato clausura el encuentro. La 
asistencia a la jornada es libre y 
gratuita.

El centro celebra con 
una jornada sobre las 
mujeres y las drogas 
el cuarto de siglo en 
funcionamiento

U

Vila-real reivindica el 
uso de la bicicleta y una 
ciudad más sostenible
La Concejalía de Agricultura, 
Medio Ambiente y Cambio Cli-
mático ha organizado una nue-
va edición de la Semana de la 
Movilidad, del 18 al 24 de sep-
tiembre, para reivindicar el 
importante papel que juega la 
bicicleta en los desplazamien-
tos urbanos, con el objetivo de 
concienciar a los vecinos de 
que conseguir una ciudad más 
sostenible es cosa de todos. El 
concejal del área, Josep Pasqual 
Sancho, desgranó el programa 
de actividades que se realizó, 
principalmente, en la vía pú-
blica con la colaboración de la 
Policía Local.

El proyecto Camins Escolars, 
que impulsa el diseño de rutas 
seguras al colegio, a pie o en bi-
ci, ha hecho balance de todas 
las ideas y propuestas tanto de 
los alumnos como de sus pro-
genitores en los colegios Carlos 
Sarthou y Concepción Arenal, 
donde se expusieron los proyec-
tos. La siguiente actividad, orga-
nizada por la Policía Local,fue 
durante la conmemoración del 
Día sin Coches. Las actividades 

continuaron el sábado 23, con 
la ocupación de la calle por los 
niños y niñas. Al igual que en 
anteriores ediciones, la avenida 
Pius XII se cortódesde la torre 
Motxa hasta la calle Molí duran-
te varias horas durante la maña-
na para poder instalar un taller 
de reparación de bicicletas, un 
taller de chapas, una gincana y 
juegos gigantes en la calle, bajo 
el nombre Jugafusta.

La Semana de la Movilidad se 
cerró con la tradicional bicicle-
tada popular del domingo que 
se retrasó para evitar solaparse 
con la marcha por la salud men-
tal. Antes, la plaza Major fue el 
punto de encuentro del taller 
de reparación de bicicletas, el 
taller Auca de la sostenibilitat. 
A la vuelta del Termet, acogió el 
punto de avituallamiento y el 
sorteo de regalos.

«Tenemos que mentalizarnos 
de la importancia de trasladar-
nos en bicicleta y dejar el coche 
a un lado, ya que este simple 
gesto ayuda a reducir la conta-
minación y favorece al medio 
ambiente», defendieron.

Una bicicletada popular sirvió de punto final del programa de actividades.
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Esports enceta nova temporada 
amb una xifra rècord de socis
L’SME té 6.000 inscrits i preveu acceptar noves altes més enllà del període establert

Les piscines, després de la parada tècnica de l’estiu, ja té en marxa  totes les instal·lacions per a la pràctica esportiva.

El  S e r v e i  M u n i c i p a l 
d ’ E s p or t s  (S M E )  e s t à 
d’enhorabona en aquest 
inici de curs. I és que 

l’objectiu d’eliminar les llistes 
d’espera ha fet que el nombre de 
socis no deixe d’augmentar en 
els últims anys. Tant és així que 
dels 4.469 inscrits en el 2014 es 
passa aquesta temporada a més 
de 6.000, una xifra mai abans 
aconseguida. Respecte a l’any 
anterior, el creixement és de mig 
miler de persones.

Per a donar servei a aquests 
ciutadans, a meitat de setem-
bre es va obrir la Piscina Muni-
cipal Yurema Requena, que va 
estar unes setmanes tancada al 
públic per a realitzar tasques 
de manteniment, valorades en 
35.000 euros. Entre altres qües-
tions, s’ha construït un vestidor 
per a monitors, una nova rampa 
d’accés, s’ha canviat una part del 
pis lateral de la piscina i s’han 
adaptat els quadres elèctrics al 
reglament vigent. El nou regidor 
d’Esports, Javier Serralvo, expli-
ca que «molts d’aquests treballs 
solament es podien dur a terme 
amb les instal·lacions parades».

Així mateix, l’edil informa 
que una altra de les novetats de 
la temporada és que també acce-
ptaran socis durant l’any, fora 
dels terminis habitualment esta-
blits. «L’objectiu és que cap veï de 
Vila-real que vulga utilitzar les 
instal·lacions esportives es quede 
fora», assegura.

Un dels motius és que des del 

consistori consideren que durant 
els últims anys s’ha fet un «gran 
esforç» per augmentar el nombre 
d’espais i que ara és el moment 
que els usuaris se’n beneficien.

MÉS INSTAL·LACIONS
A més, Serralvo confia que el 
nombre de piscines augmente 
en els pròxims mesos, ja que la 
Regidoria treballa per a engegar, 
al més aviat, les instal·lacions de 
l’antic gimnàs Aquaesport, que 
serviran, almenys en primera 
instància, per a realitzar activi-
tats aquàtiques vinculades a la 

salut, encara que la idea del con-
sistori és convertir-lo en un espai 
de rehabilitació comarcal.

Les activitats dirigides per a so-
cis van arrancar el 25 de setem-
bre amb la qual cosa ja es podia 
fer un de tots els serveis de les 
insta·lacions municipals: pisci-
na, gimnàs i activitats guiades. 

El consistori va obrir abans del 
previst la piscina del Centre de 
Tecnificació Esportiva ja que els 
esportistes van demanar poder 
utilitzar almenys una piscina 
després del tancament de la del 
Termet.

el club hAndbol celebrA 
el 50é AniversAri Amb un 
torneig durAnt les festes

U El Club Handbol Vila-real va iniciar la 
temporada amb un torneig pel 50é 
aniversari.  L’alcalde de la ciutat, José 
Benlloch, els va acompanyar i els va 
lliurar una làmina de reconeixement .

cAmpionAts provinciAls 
d’escAcs A lA fundAció cAixA 
rurAl vilA-reAl

U El Club d’Escacs Vila-real organitza 
els campionats provincials que es 
desenvolupen a la Fundació Caixa 
Rural els dies 30 de setembre, 21 i 28 
d’octubre i els dissabtes de novembre.

el club de tennis obri 
noves pistes cobertes de 
pàdel Al seu recinte

U El regidor de Festes i Esports, Javier 
Serralvo, va participar en la inauguració 
de les noves pistes cobertes de pàdel 
Padel Nolimits amb diversos partits 
d’exhibició al Club de Tennis Vila-real.

El nou regidor d’Esports, Javier Serralvo, ha valorat l’augment de socis.

Esports
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El Govern valencià de Ximo Puig ha 
aconseguit implicar a tota la societat 
valenciana en la reclamació per una 
financiació més justa per al País Va-
lencià. Ha estat capaç de implicar als 
empresaris, treballadors, sectors pro-
ductius, a la societat civil, a tots els 
partits polítics, fins i tot al PP de la Sra. 
Bonig per fer una declaració conjunta 
reclamant allò que se’ns deu, però ara, 
suposem que per un tiro d’orelles del 
Sr. Rajoy, la Sra. Bonig i els membres 
del Partit Popular  no volen assistir a 
la manifestació del dia 28 d’octubre 
a València per a reclamar el finança-
ment just a la nostra comunitat i que 
es subsane el dèficit de més de 12 mi-
lions d’euros que hem deixat de perce-
bre a la Comunitat Valenciana.

El Partit Popular i el Sr. Rajoy porten 
negant des de fa temps una reforma 
«immediata» del sistema de finança-
ment autonòmic, que possibilite als 
valencians i valencianes disposar d’uns 
serveis públics fonamentals de quali-
tat i permeta, de la mateixa manera, 
l’exercici de les competències pròpies 
a fi d’aconseguir, almenys, la mitjana 
de finançament per habitant del con-
junt de comunitats autònomes. 

Tampoc reconeix els dèficits de fi-
nançament acumulats des que es van 
dur a terme les transferències de com-
petències a la Comunitat Valenciana, 
xifrada en almenys 12.433 milions 
d’euros des de 2002 a 2013, així com la 
definició i l’establiment d’un mecanis-
me de compensació dels dits dèficits.

El PP, com sempre fa amb molta hi-
pocresia, vota una cosa en els munici-
pis de la nostra comunitat i després 
quan Madrid ens nega la financiació 
es callen i no li demanen al Sr. Rajoy 
que rectifique, 

I és preocupant que el mateix partit 
que ha deixat un deute de mes de 44 
mil milions d’euros no tinga la capaci-
tat de convèncer al seu partit per a que 
ens pague el que és just. 

EFECTES PER A LA CIUTADANIA
Això afecta a la qualitat de tot allò que 
està transferit com és l’educació, la sa-
nitat i els serveis socials, tot allò que 
afecta diàriament als ciutadans i ciu-
tadanes de Vila-real, que veuen com 
en altres comunitats reben més de 400 
euros per habitant al any i ací nomes 
rebem 139 euros per habitant i any.

És hora ja que els dirigents del Par-
tit Popular, el Sr. Folgado, el Sr. Barra-
china i la Sra. Bonig s’interessen per el 
que afecta als ciutadans i ciutadanes 
de Vila-real i de la Comunitat Valen-
ciana i no soles pels interessos del PP i 
de tapar les vergonyes del seu govern 
a Madrid, és hora de deixar de fer la 
pilota a Rajoy i pensar en els veïns i 
veïnes que necessiten aquesta finan-
ciació justa.

Estan a temps de rectificar, el Partit 
Socialista com sempre si que estarà 
al costat de les persones i reclamant 
allò que ens pareix just. Us esperem a 
València el 28 d’octubre.

Per una 
financiació 
justa

PSPV

Els populars, de nou, tornen a no en-
tendre (o no voler entendre) res del 
que passa en un Ple. Com si foren xi-
quets d’escola, estàs amb mi o contra 
mi, i si cal, en aquesta lluita absurda 
instaurada a Vila-real, manipule i in-
vite, perquè vull tornar a ser el rei del 
pati.

Doncs bé, senyor Folgado, ni és el 
rei del pati, ni serà mai alcalde de Vila-
real. Perquè la seua capacitat de com-
prensió i diàleg és nul·la, i com vosté 
sap ben bé, això és imprescindible en 
aquesta ciutat.

Tornem al tema que ens ocupa, (i 
que ens duu ocupant 2 mesos). El Grup 
Municipal Compromís per Vila-real va 
presentar una moció de suport al po-
ble català i anem a transcriure-vos això 
que segons el PP era tan provocador...

1. Instar el Govern espanyol i tots els 
partits polítics amb representació par-
lamentària a encetar una via de canvi 
del model territorial per tal de donar 
resposta a la societat plural i plurina-
cional en què vivim, acompanyada 
d’una reforma del sistema de finança-
ment que garantisca la suficiència fi-
nancera dels diferents territoris per a 
desenvolupar les competències atri-
buïdes per la llei.

2. Instar el Govern espanyol a tendir 
ponts de diàleg i enteniment que ga-
rantisquen una resolució pactada so-
bre el dret a decidir de la ciutadania de 
Catalunya i de la resta de pobles.

3. Instar el Govern espanyol a aban-
donar la deriva involucionista de la 
nostra democràcia que vulnera els 
drets fonamentals més bàsics com són 
la llibertat d’expressió, de reunió, el 
dret de participació política i deteriora 
la qualitat de la nostra democràcia.

Que a Catalunya hi ha un conflicte 
identitari seriós, ningú no ho pot ne-
gar, que l’única forma de solucionar-
ho és el diàleg tampoc, i que la impo-
sició no és de cap de les formes una via 
vàlida, també és innegable.

INTERVENCIONS
Vos recomanem que entreu al nostre 
canal de Youtube (Compromís per Vi-
la-real) i visioneu les intervencions de 
Cortells i de Sancho, completes, sense 
manipulacions, perquè és l’única for-
ma de poder fer-se una idea clara del 
que és cert del que els populars diuen 
que diem, i del que no.

De totes formes, també ens agrada-
ria que el senyor Folgado, mirara un 
poc a sa casa, abans de posar-se en la 
dels demés. No sabem si pretén tapar 
que el senyor Font de Mora, històric 
dels populars de Vila-real, va estar de-
clarant a les Corts Valencianes pel cas 
CIEGSA (sí, el dels més d’11 milions 
de sobrecostos només a Vila-real) o si 
perquè sap, que el cas PIAF cada volta 
s’està fent més gran.

Siga el que siga, ni vosté, ni el seu 
grup polític tenen autoritat moral per 
a insultar dos regidors per estar darre-
re d’una pancarta que posa democrà-
cia.

No han entés 
res o no volen 
entendre

Compromís

Una de las estrategias habituales de 
PSOE y Compromís es crear cortinas de 
humo para ocultar la realidad de su ges-
tión. Pero nuestro trabajo, el de aque-
llos que están en la calle, escuchando a 
los vecinos, está sacando a la luz aque-
llo que Benlloch pretende esconder.

Ya sabemos que en el proceso para 
ubicar la Estación Intermodal la de-
fensa de Vila-real se limitó a una in-
tervención del alcalde de 5 minutos 
en una reunión donde la Generalitat 
ya había anunciado que descartaba 
en nuestro pueblo. Ya sabemos que el 
ayuntamiento no presentó ninguno de 
los informes anunciados ni convocó la 
comisión prometida, y que de haberlo 
hecho la puntuación hubiera sido más 
positiva.

Ya sabemos que los de Benlloch in-
cumplieron el acuerdo plenario que 
los obligaba a crear un plan estratégico 
para defender la Intermodal. Ya sabe-
mos que hemos perdido la Intermodal 
porque Benlloch renunció a competir.

En la comisión informativa se ha 
destapado que el alcalde simplemente 
se limitó a defender la opción de Vila-
real durante 5 minutos en una reunión 
interna pero que no se presentó ni se 
llevó a cabo ninguna de las propuestas 
que habían anunciado.

Es muy grave porque estamos ha-
blando de 1,2 millones de euros de 
beneficios al año, de 1,4 millones de 
euros sólo en impuesto de construccio-
nes, de crear entre 750 y 1.000 puestos 
de trabajo, de desdoblar la N-340 y de 
atraer empresas... Todo eso lo hemos 
cedido a cambio de no sabemos qué.

Ya sabemos porque la ciudad está 
cada vez más sucia. Después de 6 años 
de gestión, PSOE y Compromís se han 
visto obligados a reconocer la deficien-
te gestión en limpieza. sufriendo las 
consecuencias del modelo de ciudad 
que nos impone Benlloch donde es 
más importante la Publicidad y Propa-
ganda (1.535.000 euros) que limpiar el 
pueblo (1.001.000 euros)

Ya sabemos que el nuevo Compromís 
es un Partido que se alinea con quien 
está atacando el estado de derecho en 
Cataluña. La entrada como regidor de 
Compromís de quién fue candidato a 
la alcaldía de Vila-real por Esquerra Re-
publicana, es la mejor declaración de 
intenciones de un partido que preten-
de seguir los pasos independentistas de 
Cataluña.

Ya sabemos que Benlloch no ha in-
vertido ni un euro en 6 años para dar 
respuesta a los problemas de las inun-
daciones que sufren muchas zonas de 
Vila-real. Los populares, en nuestra 
última legislatura, creamos más de 4 
kilómetros de nuevos colectores, bus-
cando solucionar los graves problemas 
de inundaciones que sufrían vecinos 
como los del Barranquet. Ahora nada. 
No les interesa porque no pueden ha-
cerse fotos.

Esa es la realidad de una ciudad que 
retrocede por culpa de los fracasos de 
Benlloch y los suyos.

La realidad es 
que Vila-real 
retrocede

PP

Fa unes setmanes vam escoltar com el 
nostre alcalde deia en una entrevista 
que «havia arribat el moment de cen-
trar-se en la Diputació i consolidar 
el projecte socialista a Castelló» per 
aquesta raó, havia reestructurat per 
tercera vegada en dos anys el Govern.

És a dir, Benlloch prefereix el seu fu-
tur personal a Vila-real. I és que a ningú 
se li escapa que la seua carrera política 
va patir un revés amb la recollida de 
firmes per a Susana Díaz i per això, ara 
més que mai necessita reafirmar-se en 
el si del seu partit, oblidant que si hui 
és alcalde i portaveu en l’Administració 
provincial és per i gràcies als vila-rea-
lencs i vila-realenques.

PROMESES PER COMPLIR
Benlloch quan pitjor estan les coses de-
cideix tancar la porta i deixar que Vila-
real camine sol. Doncs, esperem que, 
al menys aquesta vegada, complisca la 
seua promesa i deixe fer als seus com-
panys de Govern. Companys, que cada 
vegada en els plens, semblen que tin-
guen menys veu i vot degut a l’actitud 
acaparadora i personalista de l’alcalde. 
Però no sols això, és que el nerviosisme 
i la desconfiança del líder del Consisto-
ri arriba fins a l’extrem d’autodeclarar-
se jutge i part d’una causa, a banda de 
polític, per a vetar determinada infor-
mació a l’oposició la relació de sentèn-
cies pagades i per pagar que en Ciuta-
dans li hem demanat per escrit fins en 
quatre ocasions.

 Mentrestant des del bipartit es presu-
meix que Vila-real és líder en transpa-
rència perquè tenim un diploma pen-
jat en la paret. Com a poc irònic i com 
a molt vergonyós, ja que ha hagut de 
presentar-se una moció de Cs per a que 
el Govern faja públiques les execucions 
del pressupost. Com és vergonyós que 
siguem sent líders en brutícia, que els 
autònoms s’hagen hagut d’acostumar 
a cobrar tard i que el llavat de cara del 
Govern estiga afectant a la gestió de 
qüestions com el bus de la UJI, la no 
convocatòria de les ajudes ERASMUS o 
la ignorància als problemes de convi-
vència entre penyistes i veïns.

 
INICI DE CURS CONVULS
Així doncs, el que queda clar és que el 
nou curs s’ha iniciat de forma convulsa 
amb un Executiu dèbil i inestable en 
el qual el líder anteposa els seus inte-
ressos als de la ciutat i que a més, està 
al capdavant d’un Govern on Compro-
mís, s’ha ficat clarament al costat dels 
separatistes catalans en lloc de la de-
mocracia i de l’Estat de Dret.

El mateix Govern inestable que ha 
perdut la Intermodal perquè ni ells ma-
teixa han tingut la confiança alguna ve-
gada d’aconseguir-la. El mateix Govern 
inestable que no tenia pla A, però tam-
poc té pla B, quan aquesta oportunitat 
d’or ha passat de llarg en Vila-real. El 
mateix Govern inestable que ha fracas-
sat de nou, que no ha sigut capaç de fer 
autocrítica i seguís vivint de l’herència 
rebuda sis anys després.

Un govern
inestable en 
Vila-real

Ciutadan’s
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Cultura

L’abonament programa cinc obres 
de nivell per a acomiadar l’any
Les representacions estan previstes per a diferents dissabtes del trimestre a les 20.30 hores

La representació ‘Comedia Multimedia’ és la primera a arribar a l’escenari de l’Auditori Municipal aquest mes.

L ’abonament de les Arts 
Escèniques torna aques-
ta tardor amb cinc noves 
representacions de nivell 

que, com cada edició, es posaran 
en escena a l’Auditori Municipal 
Músic Rafael Beltrán Moner en la 
vesprada nit d’alguns dissabtes 
dels mesos d’octubre, novembre 
i desembre amb un horari únic, 
a les 20.30 hores. 

El regidor de Cultura, Eduardo 
Pérez, anima tots els veïns a su-
mar-se a aquesta nova tempora-
da de l’abonament teatral. «Cada 
temporada fem grans esforços 
per a aconseguir més amb menys 
i, en aquest cas, els aficionats a 
aquest art podran gaudir d’obres 
subvencionades pel Ministeri de 
Cultura i per l’Institut Valencià 
de Cultura, totes de gran nivell», 
detalla el responsable municipal 
de Cultura.

PROPOSTES
La primera obra a arribar a 
l’escena municipal és el ‘thri-
ller’ medieval ‘Matar al rey’ (30 
de setembre), que ambienta 
l’Auditori en la Castella del se-
gle XV. 

Dues setmanes després, el 14 
d’octubre, tindrà lloc la repre-
sentació de ‘Comedia Multime-
dia’, una obra configurada com 
una tecnolOrgia de nombroses 
escenes breus embastades per les 
guitarres i veus de quatre actors 
en viu, que farà un repàs de la 
influència que les noves tecnolo-
gies tenen sobre les persones. Es 
tracta d’una reflexió respecte si 
els usuaris de les tecnologies som 
els seus esclaus, els seus addictes 
i els seus còmplices.

Pera tancar el mes, el 28 
d’octubre arribarà a l’escenari de 

l’Auditori ‘Libertino’, un espec-
tacle que compta amb múltiples 
premis nacionals per l’excel·lent 
posada en escena d’una obra des-
crita com “un poema sensorial 
escrit amb veus, sons i silencis; 
paraules que dansen, balls que 
narren i cants que dibuixen pai-
satges i atmosferes”. Un ritual 
vertebrat per un profund batec 
flamenc, d’estètica depurada i 
essencial.

Ja al novembre es representa-
rà ‘Eroski Paraíso’, basada en la 
sala de festes Paraíso, que va fun-
cionar a Muros entre 1972 i 1990 
i que fa un retrat del desarrela-
ment vital de tota una genera-
ció. És el resultat d’un procés 
de recerca d’uns quants mesos 

que després es concreta al local 
d’assaig, L’última de les obres 
serà ‘Sofía’ (2 de desembre), que 
s’endinsa en la biografia i perso-
nalitat de la que era fins fa poc 
reina d’Espanya en paral·lel a la 
història del país. Durant anys, ha 
sigut la dona més coneguda i des-
coneguda del nostre país.

«Són obres de nivell que en 
conjunt tenen un cost de 40 
euros, però a les quals es pot acu-
dir també per separat sense abo-
nament, tot i que el preu oscil·la 
entre els 12 i els 20 euros», ex-
plica Pérez. El regidor destaca 
«l’impuls que des de Vila-real es 
dóna al teatre durant tot l’any» i 
l’èxit que cada temporada acon-
segueix l’abonament.

El regidor de Cultura, Eduardo Pérez, va presentar la programació prevista.

El Real Jazz inaugura la 
tardor cultural a Vila-real 
amb actuacions al Casino

La segona edició del Festival de 
Jazz de Vila-real, el Real Jazz, ha 
arribat «després de prendre no-
ta de l’experiència del primer 
esdeveniment, amb millores 
i així el Real Jazz ofereix nous 
concerts i activitats per a totes 
les edats, tenint en compte tam-
bé els més xicotets de la casa», 
va indicar el regidor de Cultu-
ra, Eduardo Pérez.

El trio castellonenc Yei Yi & 
Co va obrir el festival al Casino 
de la Caixa Rural que, com en la 
primera edició, es va convertir 
en un club de jazz. Kontxi Lo-

rente Trio, «un grup liderat per 
una dona al piano, que cada dia 
compta amb més prestigi en el 
sector», va indicar el director 
artístic de l’esdeveniment, Vi-
cent Colonques.

Un taller gratuït a càrrec de 
Chema Peñalver amb una ac-
tuació per la plaça Major, el 
trio d’Hèctor Tirado & The Flat-
mates, el nou projecte del saxo-
fonista Ramón Cardo & The 
Nyora Boppers, l’actuació de la 
Sedajazz Kids Band i el quintet 
d’Ester Andújar van ser la resta 
de formacions participants.

La segona edició ha portat actuacions i activitats per a totes les edats.

L’Escola Municipal de Dansa es realitza al Convent, espai d’art.

Les escoles de teatre i de 
dansa inicien un nou curs

Les sisenes edicions de l’Escola 
Municipal de Teatre (EMT) i 
l’Escola Municipal de Dansa 
(EMD), iniciatives de la Regidoria 
de Cultura a càrrec de les com-
panyies La Fam i A Tempo Dansa, 
inicien nou curs amb l’objectiu 
d’incrementar la participació 
amb nous grups i propostes.

La de dansa compta amb fins 
a set modalitats diferents per a 
totes les edats i nivells, entre les 
quals enguany es troba un nou 
grup especialment creat per als 
més xicotets. El curs començarà 
el dia 16 d’octubre.

En el cas del teatre, la forma-
ció comença el 2 d’octubre i, 
per a això, prepara ja set nous 
grups per a totes les edats orga-
nitzats en diferents categories, 
amb l’objectiu de seguir incre-
mentant el planter d’actors i 
actrius vila-realencs.  

En tots dos casos, els inte-
ressats poden formalitzar les 
inscripcions a les oficines de 
l’Auditori Municipal, de di-
lluns a divendres de 10.00 a 
14.00 hores i també els dime-
cres de vesprada, de 16.30 a 
19.00 hores.
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Agenda

les rosarieres celebren a 
l’octubre les festes anuals 
amb nombrosos actes

L’Associació de Filles de Maria 
del Rosari viuen aquest inici del 
mes d’octubre les festes anuals. 
Les jornades centrals són els dies 
1, festa de l’Associació, i 8, festa 
de la Confraria Una ofrena, el 
concurs literari i diferents actes 
religiosos conformen el progra-
ma que va arrancar amb el pregó 
el darrer diumenge de setembre.

U

el cicle del vermut i tardeo 
solidari reprén l’activitat 
amb canvis i noves propostes

El cicle Vermut i Tardeo Mu-
sical Solidari torna a reprendre 
l’activitat després d’uns mesos 
de descans. Aquesta nova tempo-
rada hi haurà una actuació per 
setmana i els locals podran rea-
litzar-la divendres o dissabte. La 
programació de cadascuna de les 
setmanes es pot consultar al per-
fil de Facebook de l’activitat.

U

la junta de festes renova els 
integrants per a afrontar un 
nou mandat fester

El  22  d ’octubre  té  l loc 
l’assemblea per a triar la nova 
direcció de la Junta de Festes. Els 
fins ara responsables, que treba-
llen en funcions fins que hi haja 
nous responsables, van presentar 
la dimissió davant el Consell Rec-
tor de Festes per tal de facilitar el 
procés electoral i la incorporació 
a les possibles candidatures.

U

la puríssima organitza una 
cursa solidària a benefici de 
conquistando escalones

La Puríssima realitza el 21 
d’octubre la tradicional cursa so-
lidària de l’entitat. Un recorregut 
de 5 quilòmetres, inclós en el Cir-
cuit de Carreres Populars, que en 
aquesta nova edició arreplegarà 
fons per a l’Associació Conquis-
tando Escalones i la recerca per a 
aconseguir un remei a la distròfia 
de cintures 1F.

U

l’aecc local promou una 
marxa i incorpora una paella 
monumental a la jornada

L’AECC organitza el  29 
d’octubre la V Marxa contra el 
Càncer amb un donatiu de sis 
euros. Enguany, com a novetat, 
l’entitat preveu una paella mo-
numental, també sis euros, en 
concloure la volta. Les samarre-
tes poden adquirir-se a la seu de 
l’AECC a l’avinguda d’Europa i els 
dies de mercat a la localitat.

U

telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Plaça Major s/n  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  96454700
PROP
Carrer Josep ramon Batalla, 38   .  .  964547170
CADASTRE MUNICIPAL
Plaça Major s/n quarta planta  .  .  .  964547001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
Carrer de Joanot Martorell, 62  .   .   .  964529356
POLICIA LOCAL
C/ de Josep Ramon Batalla, 62  .  .  .  964547010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
Carrer Josep ramon Batalla, 6 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 964547060
POLICIA NACIONAL
Carrer de la Comunió, 1   .  .  .  .  .  . 964522100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA I MEDI AMBIENT
Carrer Ponent Baix, 65 pl . baixa  .   .  964547250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Avinguda del Mediterrani, 1 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 901223344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Plaça Major s/n planta baixa  .  .  .  .  964547000
AUDITORI MUNICIPAL
Avinguda de la Murà  .  .  .  .  .  .  .  .  964547200
CÁRITAS
Carrer Calvari, 199 planta baixa .   .  964535343
CEAM VILA-REAL
Carrer Gamboa 29  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  964526897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí ermita s/n  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  964520073
CORREOS
Carretera d’Onda s/n   .  .  .  .  .  .  .  .  964530614

direccions d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Avinguda de Pius XII, 43: 964547232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
Carrer Martí l’Humà, 24: 964547233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Avinguda de la Murà, 14: 964547220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
Carrer de Solades, 25: 964547230
CASA DE L’OLI:
Plaça de Mossén Ballaster, 1: 964547222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Avinguda de 
la Murà, 1: 964547200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
Carrer de Joan Fuster, 33: 964547222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermitori de la Mare de Déu: 964547222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Plaça Major, s/n: 964547000
AMICS: Carrer Betxí, 49: 964547138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Plaça Colom, s/n: 964520838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
Carrer Monestir de Poblet, 24: 964506661/964533681
CASA DE LA DONA: Carrer de Santa Sofia, 2: 964547160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
Carrer Monestir de Poblet, 15 . Despatx 39: 964054522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: Carrer del Molí, 4-A: 964547140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: Carrer de la soledat, 27: 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: Carrer del Mestre Goterris, 11: 964521995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS . Camí de Betxí, 26: 010 / 954547100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
Carrer València, 31-A: 964521341
FACSA: Carrer de Carles Sarthou, 10: 964527680
ESCOLA TALLER: Avinguda d’Europa, 34: 964500153

trenes
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6 .55, 7 .05, 7 .33 (CIVIs), 
7 .50, 8 .03 (CIVIs), 8 .20, 8 .33 . (CIVIs), 8 .57, 9 .20, 
9 .46, 10 .20, 10 .47, 11 .20, 11 .47, 12 .20, 12 .47, 
13 .20, 13 .47, 14 .20, 14 .47, 15 .03 (CIVIs), 15 .30, 
15 .47, 16 .04 (CIVIs), 16 .30, 16 .47, 17 .20, 17 .47, 
18 .20, 18 .47, 19 .03 (CIVIs), 19 .35, 19 .46, 20 .03 
(CIVIs), 20 .30, 20 .47, 21 .20, 21 .46, 22 .20, 22 .47, 
23 .30 . en fin de semana a las 8 .20, 9 .20, 10 .20, 
11 .20, 12 .20, 13 .20, 14 .20, 15 .30, 16 .30, 17 .20, 
18 .20, 19 .35, 20 .30, 21 .20, 22 .20, 23 .30 .

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5 .55, 6 .15, 6 .45 (CIVIs), 
7 .02, 7 .17 (CIVIs), 7 .35, 7 .47 (CIVIs), 8 .05, 8 .20, 
8 .55, 9 .20, 9 .50, 10 .20, 10 .50, 11 .20, 12 .00, 12 .20, 
12 .50, 13 .25, 13 .50 (CIVIs), 14 .15, 14 .30, 15 .05 
(CIVIs), 15 .20, 15 .35, 15 .50, 16 .20, 16 .50, 17 .20, 
18 .00, 18 .20 (CIVIs), 18 .25, 18 .50, 19 .15 (CIVIs), 
19 .20, 19 .50, 20 .20, 20 .50, 21 .20, 21 .50, 22 .30 . en 
fin de semana a las 7 .35, 8 .20, 9 .20, 10 .20, 11 .20, 
12 .20, 13 .25, 14 .30, 15 .35, 16 .20, 17 .20, 18 .25, 
19 .20, 20 .20, 21 .20, 22 .30 .

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6 .02, 6 .21, 6 .50 (CIVIs), 
7 .09, 7 .22 (CIVIs), 7 .41, 7 .54, 8 .10 (CIVIs), 8 .26, 
9 .02, 9 .26, 9 .56, 10 .26, 10 .56, 11 .26, 12 .07, 12 .26, 
12 .56, 13 .31, 13 .56, 14 .20 (CIVIs), 14 .36, 15 .11, 
15 .25 (CIVIs), 15 .41, 15 .56, 16 .26, 16 .56, 17 .26, 
18 .07, 18 .25 (CIVIs), 18 .31, 18 .56, 19 .20 (CIVIs), 
19 .26, 19 .57, 20 .26, 20 .56, 21 .26, 21 .56, 22 .36 . en 
fin de semana a las 7 .41, 8 .26, 9 .26, 10 .26, 11 .26, 
12 .26, 13 .31, 14 .36, 15 .41, 16 .26, 17 .26, 18 .31, 
19 .26, 20 .26, 21 .26, 22 .36 .
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